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SARRIA

A Asociación Cultural Peleriños de 
Sarria organiza, con moti vo do Día 
das Letras Galegas, a iniciati va 'O 
cantar e o tocar', un conxunto de 
acti vidades programadas para toda 
a veciñanza de Sarria co fi n de ren-
der homenaxe ás Pandeireteiras e 
á Poesía Popular Oral, xa que este 
ano o 17 de maio estará dedicado 
ás cantareiras e pandeireteiras.
A programación comezará o domin-
go 27 coa proxección do documental 
"Dorothé na Vila" no Cine Club da 
Unión ás 19:00 horas.
A seguinte acti vidade será o 9 de 
maio e consisti rá nunha mostra das 
Pandeireteiras dos Venres, entre as 
18:30 e as 20:30 horas no Boulevard.
O 13 de maio terá lugar unha xor-
nada de "Aulas na Rúa" para per-
soas adultas na Praza da Vila, entre 
as 18:30 e as 21:30 horas, mentres 
que o 16 de maio se organizarán 

as "Aulas na Rúa" infantí s no Male-
cón, de 16:00 a 20:00 horas.
Ademais, o 10 de maio celebrara-
se o acto central desta homenaxe 
ás Letras Galegas 2025 con varias 
acti vidades en O Buril, comezan-
do ás 18:30 horas cun obradoi-
ro infanti l de canto e pandeireta 
imparti do por Peleriños; ás 19:30 

horas terá lugar un faladoiro coas 
Pandeireteiras do Alprende: "@
escola_alprende: un exemplo de 
recollida da tradición", imparti do 
por María Casar, da Asociación Er-
gueitas; e rematará ás 20:00 horas 
cos concertos das Pandeireteiras 
do Alprende, Murga e unha folia-
da libre.

Peleriños organiza 'O cantar e 
o tocar' polas Letras Galegas

A Asociación Sarricanta celebrará o 
vindeiro 24 de maio un acto especial 
con moti vo do Día das Letras Gale-
gas, unha data emblemáti ca dedica-
da á lingua e á cultura galegas. Aínda 
que tradicionalmente a enti dade 
organiza a conmemoración o propio 
17 de maio, este ano a acti vidade 
trasládase por moti vos organizati -
vos e terá lugar no local da Unión, 
a parti r das 19:30–20:00 horas.
O evento, que conta coa colabo-
ración do Concello de Sarria, reu-
nirá diversos colecti vos culturais 
da localidade, entre eles o pro-
pio grupo Sarricanta, Cantarei-
ros, o grupo de teatro Rebuldeira 
e a Banda de Música de Sarria.
A cita será nun espazo interior da So-
ciedade A Unión para maior como-
didade do público: “Será dentro por-
que pode facer frío e a xente sentada 
pode coller frío”. O programa incluirá 
música, cantos, unha representación 
teatral, así como outras sorpresas 
pensadas para todas as persoas 

que queiran parti cipar, xa que será 
un evento aberto a todo o público.
Como é tradición, a homenaxe 
xirará arredor da fi gura á que se 
dedica este ano o Día das Letras 
Galegas. “Sempre facemos home-
naxe á persoa á que están dedica-
das as Letras Galegas, e este ano, 
ao estar dedicado ás cantareiras 
e pandereteiras, e ao ser algo tan 
noso, será moi especial”, adiantan.
A intención da Asociación Sarri-
canta é clara: “Queremos facer un 
acto da lingua e da nosa cultura. O 
máis importante é poñer en valor a 
cultura e iso primámolo sempre; e 
neste acto, máis aínda, xa que de-
fendemos a lingua galega”, destacan.
Este evento reforza o compromi-
so de Sarricanta coa promoción do 
patrimonio cultural galego e súma-
se ás múlti ples iniciati vas que, ano 
tras ano, manteñen viva a tradición 
de celebrar e protexer o idioma e a 
identi dade de Galicia.

A Asociación Sarricanta 
celebrará un acto 
especial o 24 de maio

O Concello de Sarria organiza un 
concerto con moti vo da celebra-
ción do Día das Letras Galegas 
o venres 16 de maio na Casa da 
Cultura, no que parti ciparán a Es-
cola Municipal de Música de Sa-
rria (Esmusa), o grupo Clarisaxos 
e a Mini Banda. A actuación co-
mezará ás 19:30 horas e será de 
acceso libre ata completar aforo.

A programación conti núa o sába-
do 17 de maio cun espectáculo 
infanti l, pensado para celebrar as 
Letras co público máis novo e fo-
mentar o interese pola lingua e a 
cultura galegas desde a infancia.
Ademais, o Concello colabora coa 
acti vidade 'Movendo os marcos' 
no Meigallo e patrocina as acti vi-
dades especiais organizadas polos 

colecti vos Peleriños e Sarrican-
ta, que se desenvolverán arre-
dor desta importante data para 
a literatura e identi dade galegas.
Con esta programación diversa e 
parti cipati va, Sarria únese un ano 
máis á celebración das Letras Gale-
gas, consolidándose como un refe-
rente no apoio á lingua e á cultura 
propias.

A Esmusa, Clarisaxos e a Minibanda 
actuarán tamén polas Letras Galegas
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Esta primeira fin de semana de 
maio, Sarria converterase no pun-
to central da actividade cultural e 
deportiva da provincia de Lugo ao 
acoller a VIII Feira Expocidades, 
a XXVIII Feira de San Lázaro de 
Antigüidades e Restauración, a V 
Pretorian Race Sarria Xtreme e o 
III Rally de Regularidade Vila de 
Sarria do Club Clásicos.
Expocidades, a gran feira de tu-
rismo de proximidade do Eixo 
Atlántico, contará coa presenza 
confirmada de 28 localidades 
de Galicia e do norte de Portu-
gal: Betanzos, Braga, Bragança, 
Culleredo, Deputación de Lugo, 
Fafe, Felgueiras, Foro Termal do 
Eixo Atlántico, Guimarães, Maia, 
Matosinhos, Monforte de Lemos, 
Narón, O Barco de Valdeorras, 
Póvoa de Varzim, Ribeira, Santa 
Maria da Feira, Turismo Porto e 
Norte de Portugal, Valongo, Via-
na do Castelo, Vila do Conde, Vila 
Nova de Famalicão, Vila Nova de 
Gaia, Vila Real e Vilalba, ademais 
da localidade anfitrioa. O obxec-
tivo é que Sarria se converta nun 
gran escaparate do turismo ac-
tual, cunha programación que in-
cluirá desde concertos ata obra-
doiros, catas de viños e visitas 
guiadas pola vila.
O evento celebrarase na Praza da 
Vila en horario de 12.00 a 15.00 
horas, e de 17.00 a 22.00 horas 
o sábado; e en horario de 11.00 
a 15.00 horas, e de 16.30 a 19.30 
horas o domingo. Durante esta 
Feira, o Sarria acollerá diversas 
actividades gastronómicas, cultu-
rais e de lecer, como a exposición 
sobre Matías López, precursor do 
márketing publicitario, que esta-
rá dispoñible na Capela do Per-
petuo Socorro da praza da Vila 

do 2 ao 4 de maio. Tamén habe-
rán obradoiros infantís, como o 
Obradoiro Infantil con Chocolate 
Matías López, que terá lugar o sá-
bado 3 e o domingo 4 de maio ás 
11.00 horas co fin de aprender de 
forma lúdica a facer chocolate e 
para achegar aos máis pequenos 
a figura do sarriao Matías López. 
Ademais, o mago Roberto Lolo 
impartirá un taller máxico o do-
mingo 4 ás 12.30 horas; así como 
haberá un taller de música miú-
da ás 17.00 horas. Así, a Expoci-
dades rematará cun concerto do 
grupo Clarisaxos.
Pola súa parte, a XXVIII Feira de 
San Lázaro de Antigüidades e 
Restauración fará que a rúa do 
Porvir se encha de expositores 
que levarán as súas pezas de anti-

cuario para o desfrute dos aman-
tes do vintage. Así, a rúa enchera-
se de carpas con postos nos que 
as persoas xerentes de anticuarios 
de Sarria, de Lugo e da Coruña ex-
porán os seus obxectos e pezas de 

colección desde as 11.00 ás 14.30 
horas, e pola tarde, de 16.00 a 
20.30 horas os días 3 e 4 de maio. 
Estes expositores son Pablocom-
praventa, Carpintería de Alejan-
dro Antigüedades, Porvir 39, El 
Baúl de Cova, Mercado Tía Ni. ibro 
Caravan, Antiguallas, Rural o Ur-
bano, Lola Ribeira, Antigüedades 
Manuel Calzada, Vintage, Antics, 
Relics; Fusión Antigüidades e Gas-
tronomía, Colisevm Antigüedades 
y Coleccionismo, Asociación Anti-
cuarios e Restauradores de Sarria 
e Asociación de Amigos das Feiras 
de Antigüidades e Coleccionismo.
Ademais, contarase con servizo 
de polbeiras e coa foodtruck Gali-
cia Sabe Amar da Xunta para que 
as persoas interesadas na Feira 
non teñan que buscar outro lugar 

onde comer, xa que o poderán 
facer no campo onde ten lugar o 
Mercado Quilate de Sarria. 
A Feira tamén acollerá diferentes 
actividades, como obradoiros e 
demostracións de bonsáis, cerá-

mica, talla, costura creativa e boli-
llos en diferentes postos. Concre-
tamente, haberá unha exposición 
de bonsáis a cargo da Asociación 
El Serbal, unha demostración e 
exposición de cerámica a cargo 
do mestre ceramista Manuel Fer-
nández López ‘Lolo. Tamén habe-
rá, o sábado 3, un taller de bonsái 
e un taller de barro para nenos 
e nenas, e o domingo haberá ta-
ller de bonsái, taller de cocción 
en rakú por Lolo e obradoiro de 
cianotipias. Tamén estará a Fur-
golibro con libros para as persoas 
interesadas. Tamén haberá actua-
cións musicais da man da Asocia-
ción Peleriños, o sábado ás 18.00 
horas, e da Asociación Meigas e 
Trasgos, o domingo, ás 18.00 ho-
ras. Con toda esta actividade, a 
presidenta da Asociación de An-
ticuarios e Restauradores San Lá-
zaro, Carmen Rodríguez, espera 
unha moi boa acollida por parte 
do público, xa que “vai ser unha 
feira moi diversa na que se pro-
move a interxeracionalidade, que 
poidan participar as familias nos 
obradoiros e que cada persoa ato-
pe o que lle gusta dentro de todo 
o que ofrecemos. En definitiva, 
unha oportunidade para desfrutar 
de Sarria estado puro”, sostivo.

Con respecto á quinta edición da 
Pretorian Race Sarria Xtreme, 
esta é unha esixente carreira de 
obstáculos que se levará a cabo 
o vindeiro 3 de maio no campo 
de rugby de Sarria, onde os or-
ganizadores esperan congregar 
a máis de 500 participantes pro-
cedentes de distintos puntos de 
España, que competirán en tres 
modalidades: elite, carreira po-
pular e ‘starter’. O ano pasado, 
Pretorianos Club comentaba que 
a edición fora “un éxito de par-
ticipación”, pero tamén polo re-
torno económico que xerou para 
a comarca de Sarria, de arredor 
200.000 euros; polo que esperan 
que este ano a situación sexa si-
milar ou mellor.
Finalmente, entre os días 2 e 3 de 
maio terá lugar III Rally de Regu-
laridade Vila de Sarria, un evento 
especial do Club Clásicos para os 
amantes do motor clásico. Así, 
o rally comezará o venres 2 coa 
apertura do parque pechado ás 
20.00 horas, onde se reunirán 
os vehículos participantes tan-
to do venres e sábado como os 
que compitan só o sábado. Para 
os vencedores absolutos do ra-
lly, haberá trofeos e importantes 
premios económicos.  

Sarria prepárase para acoller 
catro grandes eventos
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Sarria acollerá unha nova edición 
da tradicional Feira de San Isidro 
os días 10 e 11 de maio, cun am-
plo programa de acti vidades cen-
tradas no mundo gandeiro, a cul-
tura, a música e a gastronomía.
O sábado 10 de maio, a xornada 
comezará ás 10:00 horas coa in-
auguración e apertura do recinto 
feiral, onde haberá exposición de 
maquinaria, mostra de bonsáis 
da Asociación El Serbal, produtos 
artesáns e moito máis. 
Ás 12:00 celebrarase a poxa de 
xovencas frisoas. Media hora 
despois, ás 12:30 horas, terá lu-
gar a actuación do grupo Mei-
gas e Trasgos e, á mesma hora, 
a V Feira Cabalar da Asocia-
ción Pura Raza Cabalo Galego.
Ás 13:00 horas haberá unha 
escola infanti l con acti vidades 
como coidado, trenzado e engra-
sado de cabalos. 
Xa pola tarde, dende as 16:00 
horas, celebraranse os concur-
sos morfolóxicos de cabalos e 
egüas de pura raza galega e cru-
zados, que se desenvolverán ata 

as 18:30 horas. Ás 17:00 tamén 
se poderá gozar de pases de 
doma de alta escola. A entrega 
de premios será ás 19:00 horas.
A parti r das 20:00 horas, comeza-
rá a tradicional pancetada-chou-
rizada de San Isidro, que estará 
amenizada coa actuación musical 
do grupo Ouro Tropical. Ás 20:15 
horas está prevista a chegada da 
ruta das fachas da concentración 
de motos Vila de Sarria.
O domingo 11 de maio, a feira 
conti nuará coa apertura da feira 
de gando ás 10:00 horas. Ás 12:00 
terá lugar a poxa de xovencas de 
raza rubia galega (ACRUGA). A 
música encherá as rúas de Sa-
rria ás 13:15 horas co pasarrúas 
da Banda da Comarca de Sarria.
Xa pola tarde, ás 16:00 horas, 
haberá unha actuación de Peleri-
ños, seguida dun festi val infanti l 
cuxos detalles están por confi r-
mar. Finalmente, ás 18:00 horas, 
sortearase unha xovenca de raza 
rubia galega entre os asistentes 
no recinto dos concursos gandei-
ros.

O pleno do Concello de Sarria 
rexeitou este mes de abril a pro-
posta do grupo de goberno, Ca-
miña Sarria, para modifi car a or-
denanza e incrementar nun 11% 
as tarifas públicas da residencia 
de maiores Nosa Señora do Car-
me. A intención era elevar as 
cotas mensuais ata os 1.879,51 
euros para residentes dependen-
tes e 1.448,26 euros para válidos, 
fronte aos 1.690 e 1.302 euros 
actuais, respecti vamente.
Segundo explicou o alcalde, Clau-
dio Garrido, a medida buscaba 
reducir a carga económica que 
supón para as arcas municipais o 
fi nanciamento da residencia, que 
en 2024 alcanzará os 328.582 
euros. Recordou que o centro 
non conta con achegas doutras 
administracións e que se man-
tén exclusivamente cos ingre-
sos dos usuarios, polo que, ante 
unha desviación orzamentaria de 
180.000 euros, consideraba ne-
cesario trasladar parte desa con-
tí a ás cotas.
Garrido tamén destacou que os 
residentes seguirían pagando en 
función da súa renda e patrimo-
nio, asumindo o Concello a parte 
restante.
Porén, a proposta contou coa 
oposición dos principais grupos 
da corporación. Efrén Castro, 
portavoz do BNG, criti cou a suba 
por ser a terceira nos últi mos 
dous anos. Pola súa banda, Ben-
jamín Escontrela (PSOE) amosou 
tamén o seu rexeitamento, prota-
gonizando un tenso intercambio 
co alcalde, ao que acusou de pre-
ocuparse agora pola legalidade 
das baixas laborais tras acusalo a 
el de contratar un detecti ve can-
do formaba parte do Goberno. O 
PP tampouco apoiou a proposta.

OUTROS ASUNTOS. Durante o 
pleno, aprobouse crear unha co-
misión especial de protocolo para 
o mandato do Goberno local, que 
estará presidida pola concelleira 
de Camiña Sarria Reyes Abella 
e contará cun portavoz de cada 
grupo políti co.
Tamén se aprobou declarar de ti tu-
laridade pública un camiño en Far-
bán que conecta a estrada de Vila-
riño e o núcleo de Veiga de Arriba.
Con respecto as dúas mocións 
levadas a pleno polo PP, ámbalas 
dúas foron aprobadas co apoio 
dos grupos da oposición e coa 
abstención do grupo de Goberno. 
Así, presentaron unha primeira  
moción que instaba ao goberno 
local a adoptar medidas que ga-
rantan unha maior axilidade e 
efi ciencia na xesti ón administra-
ti va. Segundo explican, cómpre 
“simplifi car os procesos, eliminar 
trabas innecesarias e deixar de 
pedir aos veciños documentación 
que xa foi presentada ou que xa 
está en poder doutra administra-
ción”. Os populares consideran 
que a mellora dos servizos públi-
cos debe estar na axenda de cal-
quera goberno municipal e que a 
efi ciencia administrati va é unha 
peza clave para garanti r unha 

atención adecuada á cidadanía. 
Criti can que prácti cas como a du-
plicidade na documentación ou 
os atrasos inxusti fi cados “atentan 
contra os principios de boa xes-
ti ón e acaban xerando frustración 
e custos inxusti fi cados”.
Con respecto á segunda, que pe-
día inspeccionar, reparar ou res-
ti tuír os elementos deteriorados 
do municipio e deseñar un plan 
de mantemento periódico e pre-
venti vo con dotación orzamen-
taria sufi ciente; o PP adverti u do 
“deterioro e abandono do mobi-
liario urbano en disti ntos puntos 
do municipio” que, ademais de 
ofrecer unha “imaxe de deixa-
dez”, pode xerar “situacións de 
risco” para a cidadanía e, espe-
cialmente, para persoas maiores, 
nenos e persoas con mobilidade 
reducida.
Estas dúas mocións contaron cos 
votos a favor do BNG e do PSOE, 
que creron que estas iniciati vas 
eran "lóxicas" e, polo tanto, in-
teresantes de levar a cabo. Men-
tres, Claudio Garrido explicou 
que "unha abstención é unha 
forma de apoio, porque aínda 
que non estamos de acordo no 
plantexamento, parécenos ben o 
fondo da cuesti ón", sosti vo.

O pleno non aproba subir as 
taxas da residencia de maiores

Celébrase a XXXIV 
edición da Mostra 
Agrogandeira San Isidro
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O colecti vo Peregrinos Dezae, con 
sede en Lalín, prepara unha senti da 
homenaxe a Jorge López Rodríguez, 
histórico presidente da Asociación 
de Amigos do Camiño de Santi ago 
na Comarca de Sarria, cargo que 
ocupou dende a fundación da enti -
dade ata o seu falecemento en 2024.
O acto terá lugar o vindeiro 12 de 
xullo, coincidindo co primeiro aniver-
sario do seu pasamento, e os organi-
zadores teñen a intención de levar a 
cabo un percorrido desde a sede da 
Asociación que presidía Jorge López 
ata o Concello de Sarria, onde terá 
lugar un acto insti tucional. Despois, 
as persoas parti cipantes xuntaranse 
para celebrar un xantar conxunto 
nun establecemento da vila.
A xornada de lembranza reunirá  
persoas e enti dades ligadas ao mun-
do xacobeo, co obxecti vo de recoñe-
cer a traxectoria e o legado de López, 
fi gura clave na promoción e defensa 
da ruta xacobea dende a comarca de 
Sarria, un dos tramos máis emble-
máti cos do Camiño Francés.
A homenaxe conta co respaldo de 
enti dades de referencia no ámbi-

to xacobeo, como a Asociación de 
Periodistas e Estudosos do Camiño 
de Santi ago (APECSA), a Mancomu-
nidade de Municipios Galegos do 
Camiño Francés, a Fraternidade In-
ternacional do Camiño, a Federación 
Española de Asociaciones de Amigos 
del Camino de Santi ago e os Conce-
llos de Sarria e Triacastela.
Ao evento asisti rán tamén múlti ples 
colecti vos de amigos do Camiño, tan-
to galegos como doutros puntos do 
Estado e do estranxeiro, xa que du-
rante a súa etapa como presidente, 
Jorge López destacou por fomentar 

redes de colaboración que traspa-
saron fronteiras, logrando irmanda-
mentos con enti dades como o Cír-
culo Chileno de Amigos del Camino 
ou os promotores da ruta xaponesa 
Shikoku Henro, consolidando así un 
espírito de irmandade internacional 
arredor do fenómeno xacobeo.
A homenaxe pretende ser un espazo 
de encontro e grati tude, onde lem-
brar a fi gura de quen dedicou a súa 
vida a impulsar os valores do Camiño 
e a acoller a milleiros de peregrinos 
que cada ano percorren Galicia rum-
bo a Compostela.

Preparan unha homenaxe ao 
eterno presidente,Jorge López

Ata o 4 de maio está en mar-
cha a campaña do Día da Nai 
promovida pola Asociación de 
Comerciantes, Empresarios, 
Profesionais e Autónomos de 
Sarria (ACES-CCU).
Baixo o lema 'Mamá dacho 
todo, dálle ti o mellor, merca 
produto local', a iniciativa bus-
ca incentivar as compras no 
Centro Comercial Urbano de 
Sarria, coincidindo coa celebra-
ción desta data tan especial.
Durante este período, as per-

soas que merquen nos esta-
blecementos adheridos á cam-
paña participarán no sorteo 
dun vale de 200 euros, unha 
motivación extra para elixir o 
comercio local á hora de ad-
quirir os agasallos para as nais.
A campaña está cofinanciada 
pola Xunta de Galicia e forma 
parte do compromiso da aso-
ciación por dinamizar a activi-
dade económica da vila e pro-
mover o consumo responsable 
e de proximidade.

A ACES organiza un sorteo dun 
vale de 200 euros no comercio 
local polo Día da Nai
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Jessica Fernández
Con que motivación xorde a 
Asociación Crearte?
A Asociación Cultural Crearte 
naceu en agosto de 2010 da 
man dun grupo de persoas que 
tiñamos afinidade e ganas de 
crear un espazo no que prima-
se o desenvolvemento persoal 
propio e do grupo, é dicir, un lu-
gar onde poder medrar interior-
mente. Facémolo sempre tendo 
presente o fomento da creativi-
dade e o respecto e coidado da 
natureza.

Como foi a evolución desde os 
inicios ata agora, 15 anos des-
pois?
Un dos cambios mais importan-
tes para a asociación foi conse-
guir un local propio. Comeza-
mos facendo as nosas propostas 
no corazón de Sarria, na Socie-
dade La Unión, e agora trasla-
damos a nosa actividade para 

o espazo, A Palleira, en Manán, 
potenciando deste xeito a nosa 
vontade de conectar o urbano 
co rural, dándolle vida a este. 

Actualmente, Crearte é un es-
pazo pensado para xerar con-
textos para o desenvolvemento 

artístico, a creatividade e a re-
cuperación do patrimonio ma-
terial e inmaterial do territorio. 
É un lugar de cohesión social, de 
diálogo e encontros. Así, como 
ben di o seu nome, Crearte é un 
espazo onde fomentamos for-
mas de volver a crearnos.

Cales son outros obxectivos da 
asociación?
O obxectivo principal é ofrecer 
un espazo de crecemento, de 
conciencia e de respecto a nós 
mesmos, aos dos demais e ó 
noso entorno. Queremos xerar 
contextos de diálogo e tranqui-
lidade para fuxir da rutina e do 
estrés diario do traballo, permi-
tíndonos conectar de novo con 
nos mesmos. Ofrecer un espazo 
de  creación e formación artís-
tica promovendo o encontro de 
artistas e creadores xunto coa 
comunidade e o medio rural 
onde nos atopamos. Traballar 

para un maior recoñecemento 
social da cultura. Fomentar o 
respecto á natureza, transmitir 
o amor polo rural, pola lingua 
galega e polo patrimonio mate-
rial e inmaterial da nosa terra. 
Promover a interxeracionali-
dade, xa que a conexión entre 
as distintas idades posibilita a 
aprendizaxe entre vellos e no-
vos. 

A arte e a concienciación son os 
piares dunha sociedade sa?
Si, para nós a arte é moi im-
portante, porque está ligada 
coa creatividade e esta é fun-
damental para deixar ser ao 
individuo. Sempre nos axuda a 
abrir a nosa visión, permitindo-
nos ter experiencias novas, e 
descubrirnos un pouco mais. 
É importante reivindicar o va-
lor da cultura, da creación e da 
creatividade como mecanismos 
de transformación, capaces de 
xerar dinámicas de renovación 
dos sistemas culturais, sociais, 
económicos e políticos. 

Que actividades organizan?
Temos actividades que teñen 
certa continuidade, e varían se-
gundo a época do ano. Estamos 
a facer unha xornada de “limpeza 
do río” por estación. Durante o 
outono inverno temos o ciclo  “ 
manta e chocolate’, no que de-
pendendo da sesión pode ser un 
concerto, teatro, cine… sempre 
cunha tertulia final, que xera in-
tercambio de ideas e sensacións 
entre o público e os artistas. 
Outras actividades  que temos ó 
longo do ano son: “encontros co 
movemento”, unha sesión por 
mes onde se abordan diversas 
técnicas de danza contemporá-
nea; “xogo libre na natureza”, 
pensada para facer en familia. E 
outras moitas actividades como 
a realización de un documentario 
sobra a arte do tear, obradoiro de 
pan con masa nai, obradoiro de 
bisutería botánica, obradoiro de 
teatro… Ademais, estamos aber-
tos a calquera tipo de evento ar-
tístico que nos propoñan ou que 
vexamos interesante. 

“Promovemos un espazo de 
cohesión social e de expresión”
Verónica Quintela López, presidenta da Asociación Cultural Crearte, 
destaca o obxectivo de ser un punto de unión entre o rural e o urbano

“Queremos xerar 
espazos e contextos 

de diálogo e 
tranquilidade para 

fuxir da rutina e 
do estrés diario do 

traballo e da vida en 
xeral, conectando co 
lugar de onde vimos”
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Xa queda menos para que os mo-
tores volvan facer retumbar as 
rúas de Sarria. Do 9 ao 11 de maio 
de 2025, celebrarase a III Concen-
tración Motera de Sarria, organi-
zada polo club Sarria Bikers, unha 
cita que reunirá durante tres días 
a centos de afeccionados e afec-
cionadas ao mundo das dúas 
rodas, cun programa cheo de ru-
tas, concertos, exhibicións e acti -
vidades para todos os públicos.
O encontro arrancará o ven-
res 9 de maio, ás 18:00 horas, 
coa apertura de inscricións. Esa 
mesma tarde, haberá unha pan-
cetada popular e o concerto do 
grupo Malenne, coa noite pe-
chando ao ritmo do DJ Cendoi.
O sábado 10 de maio comeza-
rá cun almorzo motero seguido 
dunha ruta libre con peti scos. 
A música será protagonista ao 
mediodía coa sesión vermú ame-
nizada pola Mekanika Rolling 
Band. Pola tarde, a adrenalina 
chegará cos xogos moteros, a 
exhibición do porco mecánico e 
un espectacular show de acro-
bacias de Acuko Stunt Rider, que 

terá lugar no Campo da Ribela. A 
xornada concluirá cun momen-
to especial: a Ruta de Fachos en 
lembranza dos motoristas faleci-
dos, seguida da cea no pavillón, 
o concerto do grupo Claxxon 
e outro pase de DJ Cendoi.
O evento despedirase o domingo 
11 de maio cunha xornada máis 
relaxada pero chea de emocións, 
con novas rutas, sorteos e agra-
decementos, e fi nalizará cun 
xantar de despedida no pavillón.
As inscricións contan con dúas 
modalidades: inscrición comple-
ta (45 euros), que inclúe todas 
as comidas, acti vidades e dere-
ito a acampada; e media inscri-
ción (35 euros), que dá acceso 
ás acti vidades e comidas dun 
único día (sábado ou domingo).
A III Concentración Motera de 
Sarria preséntase como unha 
oportunidade única para vivir 
unha fi n de semana de paixón 
polas motos, música en directo e 
boa compañía, nun ambiente de 
camaradería que xa se consolida 
como unha referencia no calen-
dario motorista galego.

Outra das propostas son as re-
sidencias artí sti cas que se des-
envolven na Palleira. Os arti stas 
convidados procedentes de dife-
rentes disciplinas ( danza, teatro, 
performance, música, artes plás-
ti cas, visuais…), reúnense durante 
un período de tempo para levar a 
cabo procesos de creación e inves-
ti gación. É un tempo-espazo para a 
produción de coñecemento dende 
a experimentación, o intercambio 
críti co, a prácti ca e a refl exión.

É importante esta asociación para 
Sarria?
Consideramos que temos unha 
oferta cunha visión diferente, abri-
mos un espazo ínti mo ó público, 
unha casa familiar de aldea, e isto 
fai que os encontros sexan únicos. 
Ademais, Crearte leva a cabo a 
creación das pampónigas para as 
festas do San Xoán, moi represen-
tati vas da Vila e as súas xentes. Á 
xente gústalle moito porque é un 
feito bastante emblemáti co do 
pobo e para nos é unha experien-
cia moi bonita parti cipar nas festas 
patronais con personaxes relacio-
nadas con Sarria. Este ano, ade-
mais, elaboraremos un novo sobre 
a fi gura de Matí as López como ho-
menaxe ao seu 200 aniversario.

Como visualizan o futuro?

Queremos seguir como ata o de 
agora, cumprir outros 15 anos e 
seguir sumando xente que se ani-
me a parti cipar das acti vidades 
de Crearte. Agora mesmo somos 
arredor de 30 persoas e cremos 
que podemos aportar máis a máis 
xente. Gustaríanos levar a cabo 
un traballo de intervención pe-
dagóxica na comunidade, dende 
A Palleira e tamén traballando de 
forma directa coas escolas do mu-
nicipio. A través de talleres, con-
versas, debates, presentación de 
espectáculos… Promover o pen-
samento crítico e participativo 
en relación ás artes. Conseguir 
axudas que nos permitan viabili-

zar economicamente o proxecto 
e crear conexión entre o tecido 
cultural da zona e outros pun-
tos do planeta. Por exemplo, 
temos en mente ampliar o ciclo 
de cine, facendo  a conexión do 
noso cine galego con producións 
portuguesas. Colaborar con fes-
tivais da zona como Ribela Love 
Nature, un festival de música 
electrónica e underground. Co-
laboracións ca SEDE, un lugar 
en Sarria dedicado a difusión de 
Arte Contemporánea. En defi-
nitiva, queremos seguir así e ir 
medrando nas nosas inquedan-
zas, que temos moitas, pero pa-
siño a pasiño e sen estresarnos. 

A III Concentración 
Motera de Sarria Bikers 
celebrarase do 9 ao 11
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O Concello de Sarria e a Agrupa-
ción Cultural Ergueitas lembran 
que permanece aberto ata o 
vindeiro 9 de maio o prazo para 
presentar obras ao XXV Premio 
de Poesía Fiz Vergara Vilari-
ño, un dos certames literarios 
máis consolidados de Galicia 
e que rende homenaxe á fi gu-
ra do destacado poeta sarrián.
As obras aspirantes deberán es-
tar escritas en galego, sen que 
se penalice a escolla ortográfi ca 
uti lizada. 
Os textos deben ter un mínimo 
de 500 versos, ser orixinais e in-
éditos, e non ter sido publicados 
nin premiados anteriormente. A 
presentación deberá realizarse 
en papel, en catro copias, acom-
pañadas dunha plica pechada 
con todos os datos da persoa 
autora.
Os traballos deberán en-
viarse ao Concello de Sarria 
(rúa Maior, 14 - 27600 Sa-
rria) antes da data límite.
A obra gañadora será recoñecida 
cun premio económico de 6.000 
euros e a súa publicación corre-

rá a cargo da Editorial Espiral 
Maior, unha das máis presti xio-
sas no panorama poéti co galego.
O xurado estará composto por 
persoas de presti xio no mundo 
da creación ou a críti ca literaria, 
e contará coa presenza, como 
secretarias con voz pero sen 
voto, da presidenta da Agrupa-
ción Cultural Ergueitas, María 
Casar, e da concelleira de Cultura 
do Concello de Lugo. A decisión 
do xurado farase pública antes 
do 28 de novembro de 2025.
O ano pasado, o xurado deci-
diu outorgar por unanimidade 
o galardón ao poemario 'Amor 
Palimpseta', presentado baixo 
o lema 'Fantasmeta & coop', 
unha obra de Helena Salgueiro 
Golán.
Este premio cumpre 25 anos 
sendo un espazo de visibilidade 
para a creación poéti ca en gale-
go e mantendo viva a memoria 
e o legado literario de Fiz Verga-
ra Vilariño, unha das voces máis 
singulares da poesía galega con-
temporánea.

O Premio de Poesía Fiz 
Vergara Vilariño aínda 
acolle obras Sarria contará este verán cunha 

nova proposta musical e cul-
tural: o Festival Porta do Son, 
promovido por un grupo de mo-
zos galegos "unidos pola nosa 
paixón pola música e a cultu-
ra e co desexo de aportar algo 
novo e ilusionante á vila de Sa-
rria", explican os organizadores.
O festival celebrarase o 12 de xu-
llo de 2025 en Sarria e contará 
cunha programación continua 
de máis de 8 horas de música 
en directo, cun cartel composto 
por DJs e artistas de primeiro 
nivel e de estilo musical urba-
no, co fin de dirixirse a todos os 
públicos e creando un ambien-
te interxeracional. "Será como 
O Son do Camiño pero a baixa 
escala e en Sarria", defenden.
O evento será de acceso con-
trolado, cunha entrada mínima 
que contribuirá a cubrir os gas-
tos de organización e garantir 
unha experiencia de calidade, 
segura e profesional. Así, está 
dirixido a un público de entre 18 
e 40 anos, maioritariamente de 
Galicia, "pero tamén a persoas 
doutras comunidades que bus-
can unha experiencia musical 
e cultural auténtica", explican.
Ademais, o evento atraerá 
tanto a residentes como a vi-
sitantes, favorecendo as per-
noctas e o consumo local, es-
pecialmente en sectores como 
a hostalaría e o comercio, polo 
que se disporá dunha zona 
gastronómica con foodtrucks, 
que ofrecerá diferentes op-
cións para todos os asistentes.
Con todas estas vantaxes para a 
vida de Sarria, a iniciativa conta 
co apoio institucional do Conce-
llo de Sarria e de Turismo de Ga-
licia, pertencente á Xunta. "Estas 

colaboracións permiten reforzar 
o impacto cultural e turístico do 
evento, asegurando a súa viabi-
lidade e proxección no tempo 
como unha cita de referencia no 
calendario galego", destaca Pa-
blo Parga, un dos organizadores.

COMO XORDE A INICIATIVA. 
O Festival Porta do Son xorde 
trala experiencia deste grupo 
de amigos na organización de 
eventos, "pero sobre todo cun 
forte compromiso coa nosa 
terra, queremos crear un fes-
tival feito desde a proximida-
de, e co apoio de artistas e 
xente da zona. Apostamos por 
unha proposta auténtica, con 
vocación de continuidade, e 
estamos abertos a colaborar 
con empresas e entidades que 
compartan esta visión e quei-
ran sumarse a esta aventura 
cultural e social", subliñan.
Ademais, engaden que o obxec-
tivo é "consolidar Sarria como 
un referente cultural e musical 
dentro do panorama galego, 

ofrecendo unha proposta de 
lecer de calidade que dinami-
ce a vila e proxectando unha 
imaxe moderna e apostando 
pola integración da música, a 
cultura e a participación lo-
cal. Ademais, busca ter un im-
pacto positivo na economía e 
no tecido social, promoven-
do a conexión entre cultura e 
desenvolvemento territorial".
Con todo, e como o seu nome 
indica, o evento tamén bus-
ca poñer en valor o Camiño de 
Santiago e Sarria dentro des-
te ao ser unha das localidades 
máis emblemáticas desta ruta. 
"Poñer en valor o Camiño sig-
nifica destacar non só o seu 
legado cultural e espiritual, se-
nón tamén a súa capacidade de 
atraer visitantes e dinamizar o 
territorio. O festival busca co-
nectar coa esencia do Camiño, 
ofrecendo unha experiencia 
contemporánea que une tradi-
ción e modernidade, e reforzan-
do a identidade de Sarria como 
punto clave deste itinerario uni-
versal", conclúen.

Nace en Sarria o Festi val Porta do 
Son, que terá lugar o 12 de xullo
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Veciños e veciñas das parro-
quias de Loureiro, Chorente, 
Betote, Manán, Goián e Vilar 
de Sarria puideron desfrutar 
durante a fin de semana do 12 
e 13 de abril da segunda edi-
ción do Encontro Máxico no 
Rural.
O evento máxico, organizado 
polo Concello de Sarria e o 
mago sarriao Roberto Lolo, foi 
todo un éxito, no que recoñe-
cidos ilusionistas como Iago 
Saavedra, Mago Iago, Roberto 

Lolo, Sara Rodríguez e Nacho 
Nogueira levaron o seu espec-
táculo a diversos lugares do 
municipio.
Este II Encontro Máxico no Ru-
ral reforza o compromiso do 
Concello de Sarria coa descen-
tralización da cultura, garan-
tindo que a maxia sexa acce-
sible a todos os recunchos do 
municipio.
Roberto Lolo mostrouse moi 
satisfeito con este evento e es-
pera que haxa máis edicións.

O II Encontro Máxico no 
Rural foi todo un éxito

A Louband de Sarria presentou 
as súas actuacións para o mes 
de maio. Así, actuarán o día 2 
en Chave, o día 3 en Sarria, for-
mando parte das actuacións da 
Feira Expocidades; o día 9 en 
Ferreira de Pantón, o día 10 en 
Outeiro de Rei, o 11 de maio en 
Foz, o 17 en Viana do Bolo e o 

día 31 nun evento privado.
Con estas actuacións, a banda 
de música amenizará os dife-
rentes concellos coa súa música 
de diversos estilos musicais e co 
obxectivo de levar a ledicia ás 
rúas, onde o máis importante é 
que a xente "o pase a metade 
de ben que nós".

A Louband levará a súa música 
a diferentes concellos en maio Juan Rogelio e Manuel Permuy or-

ganizan unha xuntanza para toda a 
veciñanza da comarca de Sarria da 
xeración dos anos 60. "A intención 
é xuntar a todas as persoas de Sa-
rria, Samos, Triacastela, O Incio, O 
Páramo, Láncara e Paradela para 
volver pasar un tempo xuntos lem-
brando bellos e vellos momentos".
A cita será o vindeiro 7 de xuño 
no Restaurante Cinza e Lume, 

coñecido por moitos pola Sala 
Litmar, un espazo cheo de re-
cordos para toda unha xeración.
O evento comezará cunha cea 
e prolongarase nunha festa que 
promete traer o espírito da épo-
ca da man dun DJ que pincha-
ba precisamente naquel entón 
nesta mesma sala. “Queremos 
recuperar ese ambiente tan 
noso, esa alegría de estar to-

dos xuntos”, engade Rogelio.
A organización agarda reunir arre-
dor de 100 persoas, aínda que 
anima a toda a xente interesa-
da a sumarse a esta celebración 
que pretende converterse nunha 
homenaxe aos bos tempos com-
parti dos. As inscricións conti núan 
abertas e os organizadores insis-
ten: “Cantos máis, mellor. Será 
unha noite para lembrar”.

Organizan unha cea e baile para 
xuntar á veciñanza dos anos 60

A Asociación Cultural Huhú de Sa-
rria, xunto con Alexandre Grande 
Permacultura, organizan un curso 
de biopiscinas e estanques nos me-
ses de maio e xuño en Sarria.
Nesta formación afondarase nos 
aspectos biolóxicos, técnicos, cons-
truti vos e paisaxísti cos necesarios 
para a creación destes espazos na-
turais. 
Así, estará dividido en dous módu-
los e poderase asisti r ao primeiro 
ou ao curso completo. 
O primeiro módulo será teórico e 
terá lugar o 10 e 11 de maio, no que 
se aprenderá sobre fundamentos, 
bioloxía, técnica, deseño, aspectos 
construti vos e xardinería acuáti ca 
en estanques e biopiscinas. 
Mentres que o segundo, que co-
mezará o 24 e 25 de maio e alonga-
rase ata xuño, consisti rá na realiza-
ción e construción completa dunha 
biopiscina desde impermeabiliza-
ción, instalación de compoñentes 
técnicos e sistemas de fi ltración, 
traballo con madeira, áridos, plan-
tación e paisaxismo. 

O curso do módulo teórico é de 80 
euros e a parte prácti ca será gratuí-
ta para os asistentes ao módulo 1. 
Para apuntarse haberá que mandar 
un correo ao enderezo otallerdelo-
pez@gmail.com.

A EXPOSICIÓN COBRAS. Dentro do 
seu compromiso pola cultura e a 
arte, a Asociación Huhú promoveu 
a visita á exposición 'COBRAS' na 
Sede Núcleo Difusor de Arte Con-
temporánea, creada polos arti stas 

Misha Bies Golas e Diego Vites du-
rante a súa residencia artí sti ca nas 
instalacións de Viarco, en Portugal. 
COBRAS convidou aos visitantes 
a mergullarse nunha experiencia 
visual e creati va única, onde se ex-
ploran novos linguaxes e propostas 
artí sti cas.
Ademais, a exposición tamén con-
tou coa parti cipación de Manuela 
Pereira, cunha peza de vídeo, e 
Vanda Madureira, que introduce 
un texto.

A Asociación Huhú organiza un 
curso de biopiscinas e estanques
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DEPUTACIÓN

O Pleno sacou tamén adiante unha 
moción do PSdeG para pedirlle á 
Xunta de Galicia que poña en mar-
cha un plan de medidas de apoio 
para os sectores máis afectados pola 
políti ca arancelaria de Estados Uni-
dos que inclúa a mobilización de fon-
dos e a apertura de novos mercados. 
O texto saíu adiante cos votos a favor 
dos socialistas e do BNG e os votos 
negati vos do PP. Tomé Roca explicou 
antes do Pleno que “diante dunha si-
tuación para algúns sectores galegos 
que van ter difi cultades, a Xunta non 
moveu fi cha”, que o Estado puxo xa 
fi nanciamento encima da mesa e 
que outros gobernos autonómicos 
tamén están actuando.
A Voceira socialista do Goberno, Pi-
lar García Porto, defendeu que esta 
iniciati va axudaría a paliar os efectos 

dos sectores que se están a ver afec-
tados, como o vinícola, agrogandeiro 
e industrial. Neste senti do Pleno deu 
luz verde a un texto que reclama á 
Xunta que deseñe un plan de medi-
das de apoio para os sectores afec-
tados pola políti ca de aranceis de 
Estados Unidos.
Ademais, o Pleno acordou por una-
nimidade a adhesión á rede de 
enti dades locais Gandeiro-cárnica, 
impulsada pola Federación Española 
de Municipios e Provincias (FEMP), 
que permiti rá á insti tución provincial 
reforzar a colaboración con outras 
enti dades para impulsar iniciati vas 
conxuntas coa fi nalidade de fortale-
cer o sector. O Goberno levou a Ple-
no esta proposta tendo en conta o 
papel “vital” da acti vidade gandeira 
e cárnica no desenvolvemento eco-

nómico, social e ambiental.
O grupo provincial do BNG denun-
ciou “unha estafa en toda regra” da 
Xunta en relación coa redución das 
rati os das aulas, tras coñecerse unha 
instrución da Consellería de Educa-
ción para eludir o compromiso que 
o propio goberno do Parti do Popu-
lar anunciou hai ano e medio como 
“histórico” para reducir o número de 
alumnas e alumnos por clase a 20 
alumnxs, comezando por infanti l.
O pleno tamén aprobou, a iniciati -
va do BNG e cos votos do goberno 
provincial, unha proposta de apoio 
á mobilización convocada pola Pla-
taforma Queremos Galego para o 
vindeiro día 17 de maio de 2025 en 
Santi ago de Compostela baixo o cha-
mamento “Lingua viva xa! Paremos a 
emerxencia lingüísti ca!

O Pleno demanda apoio para os 
afectados polos aranceis de Trump

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, avanzou no 
Pazo de San Marcos a posta en mar-
cha do segundo paquete de actua-
cións que se acometerán na rede 
viaria provincial cun investi mento 
de 3,5 millóns de euros. “Neste caso 
serán un total de 16 proxectos que 
servirán para arranxar, mellorar e 
acondicionar máis de 120 quilóme-
tros de estradas da nosa provincia 
ao seu paso por 20 concellos”, deta-
llou Tomé Roca.
“Sabedes que temos un compromi-
so moi importante coa mobilidade. 
Non son palabras, son feitos”, valo-
rou o mandatario provincial. Recor-
dou que ese compromiso tradúce-
se en 27 millóns de euros -máis do 
21%- dos Orzamentos 2025 desti na-
dos a conservar, manter e mellorar 
a rede viaria da provincia, “a máis 
extensa de toda España, temos que 
recordalo, con 4.217 quilómetros de 
lonxitude e tres veces maior que a 
da Xunta de Galicia na provincia de 
Lugo”.
Este novo investi mento, que se en-
marca no Plan de mellora das es-
tradas 2025, súmase ao primeiro 
paquete de obras para acadar un 
investi mento conxunto que supera 
os 15 millóns de euros para acondi-
cionar 400 quilómetros de vías por 
todo o territorio lucense.
Destacou o presidente que dos 80 
proxectos iniciais, a insti tución pro-
vincial xa ten en proceso de contra-

tación o 65 % das obras e que varias 
están en marcha. Puxo o exemplo 
das actuacións que está a acometer 
a Deputación na Avenida Infanta Ele-
na en Lugo ou no Cinto Comarcal á 
altura do Corgo.
As novas actuacións serán “diversas 
en todas as comarcas da provincia. 
Traballamos como fi xéramos xa no 
primeiro paquete, da man do equi-
po técnico da área de Vías e Obras 
da Deputación de Lugo para a aná-
lise e a diagnose das prioridades. Así 
establecemos novamente unha folla 
de ruta sobre as actuacións máis ne-
cesarias nas estradas provinciais que 
non ten que ver cos intereses parti -
distas nin persoais que si moti van a 
outras Administracións”.
“Dos 20 concellos polos que pasan 
as estradas que imos arranxar neste 
segundo paquete hai 10 gobernados 
polo PP”, apuntou José Tomé. E puxo 
algún exemplo das actuacións pre-
vistas pola Deputación:
Na Mariña, a Deputación mellora-
rá seis estradas, nos concellos de 
Lourenzá, Mondoñedo, Riotorto, 
Trabada e O Vicedo. Neste últi mo 
municipio a insti tución provincial ac-
tuará na LU-P-6401 e na LU-P-6402, 
que conectan entre si e que comu-
nican no Vicedo varias parroquias 
como Suegos, Falcoeira -no límite 
provincial coa Coruña- e o Cristo de 
Portapena.
As comunicacións da Montaña me-
llorarán con catro novas actuacións 

da Deputación nas estadas provin-
ciais ao seu paso polos concellos 
de Ribeira de Piquín, Pedrafi ta do 
Cebreiro, Navia de Suarna ou Castro-
verde.
En Pedrafi ta, o presidente anunciou 
que a insti tución provincial investi rá 
preto de 400.000 euros nun novo 
tramo da LU-P-1301 que conecta 
con Seoane do Courel polas parro-
quias de Hospital e Vilela. “Unha vía 
vital para as comunicacións da Mon-
taña e na que levamos investi do 
máis de 1M€ para o seu ensanche, 
drenaxe e mellora do fi rme en dife-
rentes tramos”.
Na Terra Chá a Deputación mellorará 
estradas en Guiti riz e Castro de Rei. 
En Castro de Rei acondicionará a LU-
P-1107, que é a estrada que conec-
ta con Rábade desde a autonómica 
LU-115 á N-VI e que dá servizo a re-
cursos importantes para a provincia 
como a Casa das Ínsuas.
“Tamén seguiremos mellorando o 

Cinto Comarcal á altura do Corgo, 
como sabedes esta é unha vía moi 
extensa, con 131 quilómetros. Xa 
no paquete anterior reserváramos 
cinco proxectos á altura do Corgo, 
Castro de Rei, Castroverde e Be-
gonte, varios deles xa en marcha”, 
explicou o presidente, que avanzou 
que grazas a este segundo paquete a 
Deputación investi rá outros 150.000 
euros para mellorar outro quilóme-
tro e medio desta vía vital para as 
comunicacións da provincia.
Na Ribeira Sacra a Deputación acon-
dicionará con cargo a este segundo 
paquete do Plan de mellora das es-
tradas 2025, vías ao seu paso pola 
Pobra do Brollón e Sober. Puxo o pre-
sidente como exemplo a LU-P-5903, 
“melloraremos máis de seis quiló-
metros da estrada que une Sober e 
Doade, unha vía importante para a 
comarca e para toda a provincia que 
dá servizo a veciños, turistas e bode-
gas”.

Tomé anuncia un segundo paquete de 
obras para 120 quilómetros de estradas  

A Deputación lanza a APP móbil 
gratuíta DeputaciónLugo Emprego, 
co obxecti vo de facilitar o contacto 
entre persoas que buscan traballo e 
empresas que precisan incorporar 
persoal na provincia. A ferramenta 
está xa dispoñible e supón un avan-
ce na modernización dos servizos 
públicos de intermedación laboral 
que a insti tución ofrece a través da 
súa Axencia de Colocación.
A APP permite aos demandan-
tes de emprego xesti onar os seus 
perfí s profesionais de forma áxil e 
acceder de maneira inmediata ás 
ofertas de traballo publicadas pola 
Axencia de Colocación. Ao mesmo 
tempo, esta ferramenta axuda ás 
empresas a axilizar a publicación 
das súas ofertas e mellorar os pro-

cesos de selección, adaptándoos 
mellor ás súas necesidades para 
atopar o persoal máis adecuado.
Esta aplicación tamén responde a 
dous dos grandes retos do merca-
do laboral: o desemprego e a falta 
de persoal cualifi cado nas empre-
sas. Permite ás persoas atopar 
traballo en Lugo e facilita que as 
empresas cubran as súas vacantes 
con candidatos califi cados, favore-
cendo a fi xación de poboación no 
territorio. A APP xa está dispoñible 
para a súa descarga gratuíta tanto 
para iOS como para Android.
As persoas que buscan traballo 
poden rexistrarse facilmente, subir 
o seu CV e confi gurar o seu perfi l 
profesional, recibindo alertas per-
sonalizadas.

Lanzada unha aplicación 
gratuíta de emprego

A Deputación de Lugo triplicará este 
ano as axudas desti nadas ao tecido 
asociati vo das Reservas da Biosfera 
Terras de Miño e Os Ancares Lucen-
ses. Concretamente, achegará un 
total de 340.000 euros ás enti dades 
e colecti vos sen ánimo de lucro que 
traballan nestes territorios a través 
de diferentes convocatorias.
A enti dade provincial sacou unha 
nova convocatoria de axudas para 
fi nanciar investi mentos e outra para 
acti vidades.
Serán 150.000 euros para investi -
mentos que promovan a posta en 
valor do patrimonio natural, cultural 
e paisaxísti co destes territorios. Con-
cretamente, serán 100.000 euros 
para reparti r en proxectos que se 
enmarquen na Reserva da Biosfera 
Terras do Miño e outros 50.000 eu-
ros para iniciati vas que teñan que 
ver coa Reserva dos Ancares. Os soli-
citantes poderán recibir unha contí a 
de entre 2.000 a 12.000 euros.
Ademais, refórxase economicamen-
te a liña de axudas desti nada a fi nan-
ciar as acti vidades impulsadas por 
estas enti dades.
Este ano increméntase esta liña de 
axudas para as dúas Reservas nun 72 
%, ata os 190.000 euros. Concreta-
mente, serán 120.000 euros a repar-
ti r entre os colecti vos que propoñan 
acti vidades para que se desenvolvan 
na Reserva da Biosfera Terras do 
Miño; e outros 70.000 euros para ac-
ti vidades que teñan lugar na Reserva 
da Biosfera dos Ancares Lucenses.

Triplicarán as axudas 
ás asociacións das 
Reservas da Biosfera
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O alcalde de Monforte de Lemos e 
presidente da Deputación de Lugo, 
José Tomé Roca, foi reelixido como 
Secretario Xeral do PSdeG-PSOE 
na provincia de Lugo, tras recibir o 
apoio maioritario da militancia nas 
eleccións primarias celebradas esta 
fi n de semana. Tomé logrou 801 
votos fronte aos 585 obti dos por 
Iván Castro, deputado Provincial e 
voceiro en Paradela. A parti cipación 
no proceso foi do 75%, cun total de 
1394 votos emiti dos sobre un censo 
de 1862 militantes.
José Tomé trasladou o seu agrade-
cemento “a todas as compañeiras e 
compañeiros que decidiron parti ci-
par con liberdade, ilusión e respon-
sabilidade nun momento importan-
te para a nosa organización, e que 
elixiron a miña opción”. Asegurou 
que esta reelección supón “un novo 
impulso para seguir traballando con 
forza, con humildade e cun compro-
miso profundo co noso parti do e con 
todos os lucenses”. Ao tempo, que 

tamén ti vo un agradecemento es-
pecial cara o equipo que organizou 
o proceso. Nas súas primeiras pala-
bras, evidenciou que este domingo 
foi “un día de democracia interna no 
PSOE, onde os nosos militantes pui-
deron expresar o que opinan sobre 
os próximos anos do parti do, unha 
festa expresada nas urnas e, polo 
tanto, é a mellor maneira de elixir 
aos nosos compañeiros e compañei-
ras encargadas de dirixir o parti do 
nos próximos anos” .
O líder provincial reafi rmou a súa 
intención de consolidar os gobernos 
municipais socialistas, recuperar es-
pazos perdidos, gañar novos conce-
llos e seguir mantendo o goberno da 
Deputación de Lugo. “Gobernamos 
nas vilas máis grandes, a máis da me-
tade da poboación, como Monforte, 
Lugo ou Vilalba”, detallou, ao tempo 
que avanzou que isto contribuirá á 
construción dun PSdeG en Galicia 
con José Ramón Gómez Besteiro á 
cabeza que sexa “ máis forte, e que 

estou convencido que co apoio da 
provincia de Lugo que conta dende 
agora mesmo para que sexamos 
unha alternati va real nas próximas 
eleccións autonómicas. O que temos 
que ter claro é que o noso adversario 
é o Parti do Popular”.
Subliñou que a súa candidatura 
representa unha conti nuidade ne-

cesaria, pero tamén “renovación, 
impulso e apertura a novas ideas. Es-
tes anos demostramos que se pode 
gobernar desde a estabilidade, con 
rigor e con vocación de servizo públi-
co, e a militancia volve dicir que ese 
é o camiño”, engadiu.
Tomé tamén ti vo palabras de respec-
to e recoñecemento para o seu com-

pañeiro Iván Castro, agradecendo a 
súa parti cipación no proceso. Pola 
súa parte, Iván Castro, felicitou a José 
Tomé pola súa vitoria e amosouse 
contento polos resultados obti dos e 
afi rmou senti rse “respaldado polo 
parti do”. “O proceso vai reforzar o 
parti do socialista e a militancia pro-
nunciouse, cremos que vamos saír 
reforzados e, dende logo, traballare-
mos no proxecto socialista”.
"Con esta reelección, o PSdeG-PSOE 
da provincia de Lugo inicia unha nova 
etapa centrada en reforzar o papel 
das agrupacións locais, ampliar a 
presenza territorial do parti do e se-
guir sendo úti l á sociedade lucense 
dende o compromiso co público e 
coa igualdade de oportunidades", 
concluíu.

NOVA EXECUTIVA. “Imos elixir unha 
nova Executi va que sexa represen-
tati va, paritaria e que sexan os me-
llores e as mellores para dirixir esta 
nova etapa do Parti do Socialista na 
provincia”, afi rmou ante os medios 
coa vista posta no Congreso do 10 
maio. Unha vez fi nalizado o proceso 
de primarias, o vindeiro 10 de maio 
celebrarase o 5º Congreso Provincial 
Ordinario, no que a militancia votará 
a composición completa da nova Co-
misión Executi va Provincial.

COMARCA

José Tomé, reelixido como 
secretario xeral do PSOE provincial

O pasado luns 28 de abril, ás 
12:30 horas, produciuse un apa-
gamento eléctrico xeral que afec-
tou amplamente a España, Portu-
gal, e de maneira puntual tamén a 
Andorra e ao sur de Francia. Este 
corte masivo, que xa se coñece 
como un apagón histórico, foi o 
primeiro deste alcance na era di-
xital, e ti vo un forte impacto tan-
to no subministro eléctrico como 
nas comunicacións telefónicas.
En Galicia, o fenómeno afectou 
de forma desigual segundo o te-
rritorio. A reposición da luz come-
zou xa na tarde do luns en zonas 
das provincias de Lugo e Ouren-
se, avanzando progresivamente 
durante a noite e a madrugada.
Na comarca de Sarria, tanto a 
vila como nos concellos limítro-
fes, sufriron cortes eléctricos e 
de cobertura móbil durante boa 
parte da xornada do luns. A re-
cuperación do servizo eléctrico 
foi chegando de xeito gradual, 
pero os problemas de comuni-
cación conti nuaron mesmo du-
rante a mañá do martes 29 de 
abril, con liñas de teléfono que 
só funcionaban a través de cone-
xións wifi  e servizos de emerxen-
cia con difi cultade para operar.

RESPOSTA DAS AUTORIDADES.
O presidente da Xunta, Alfonso 
Rueda, indicou que o Cecopi de-
cidiu suspender toda a acti vidade 
lecti va e deporti va federada para 
o martes 29 de abril, incluíndo 
centros educati vos, escolas in-
fantí s e centros de día. Ademais, 
e por prudencia, Rueda anunciou 
que Galicia solicitaba ao Goberno 
central a acti vación do nivel 3 de 
emerxencia, tamén denominado 
emerxencia nacional, co que o 
Executi vo estatal pasaría a ter o 
control da situación na comuni-
dade galega.

O presidente do Goberno, Pedro 
Sánchez, compareceu arredor das 
18.00 horas para informar sobre 
a situación. Explicou que o corte 
esti vo relacionado cunha “oscila-
ción moi forte nos fl uxos de po-
tencia nas redes”, o que provocou 
a desconexión do sistema eléctri-
co español do europeo.  Xa preto 
das 23.00 horas, tras a terceira 
reunión extraordinaria do Conse-
llo de Seguridade Nacional, o pre-
sidente volveu comparecer para 
confi rmar que, ás 12.33 horas do 
día 28 desapareceron 15 gigava-
ti os en cuesti ón de segundos, o 
que supón o 60 % de todo o sub-
ministro que consumía España 
nese momento. Porén, reiterou 
que as causas desta desapari-
ción seguen a ser descoñecidas.
Dende os servizos de emerxencia, 
recomendouse uti lizar o 112 en 
caso de necesidade, aínda que o 
control de incidencias foi comple-
xo debido á propia afectación das 
liñas de comunicación.

RESTABLECEMENTO DO SERVI-
ZO. Ás 07:00 horas da mañá do 
martes, segundo Red Eléctrica 
e o Ministerio para a Transición 
Ecolóxica, xa se recuperara o 
99,95 % da demanda enerxéti ca 
da Península, con todas as sub-
estacións da rede de transporte 
operati vas. En Galicia, o submi-
nistro eléctrico comezou a resta-
blecerse en puntos de Ourense 
e Lugo na tarde do luns. As pro-
vincias da Coruña e Pontevedra 
foron as últi mas en comezar a 
recuperarse.
A cidade de Lugo e a maior parte 
das capitalidades dos concellos 
contaban xa con subministro 
desde a tarde do luns. En xeral, 
foron poucos os incidentes rexis-
trados durante o apagamento en 
toda a comunidade.

A provincia de Lugo 
sufriu as consecuencias 
do gran Apagón
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Jessica Fernández
A Asociación de Amigos do Ca-
miño de Santiago na Comarca 
de Sarria leva desde 2008 tra-
ballando de maneira altruísta 
para orientar, apoiar e acompa-
ñar aos miles de peregrinos que 
cada ano escollen Sarria como 
punto de partida no seu camiño 
a Compostela. A súa historia é 
tamén a historia dunha vila que 
vive ao ritmo do Camiño.
Por iniciativa dun pequeno gru-
po de amigos e unha conversa 
informal, en 2007 xermolou a 
idea de crear un apoio estru-
turado para os peregrinos que 
pasaban por Sarria. "Démonos 
conta de que aquí non había 
ningunha asociación nin nin-
gunha organización dedicada a 
axudar ao peregrino, a orienta-
lo, a atendelo nas súas necesi-
dades", lembra Elvira Vila, pre-
sidenta da asociación. Nun lugar 
tan estratéxico como Sarria, 
epicentro do Camiño Francés, 
a falta de información específi-
ca sobre albergues, normas ou 
servizos resultaba preocupante. 
A solución foi dar forma á Aso-
ciación de Amigos do Camiño 
de Santiago da Comarca de Sa-
rria, que quedaría formalmente 
constituída e rexistrada na Xun-
ta en 2008. Sen fondos iniciais e 
baseándose unicamente no vo-
luntarismo, comezaron a botar 
as primeiras raíces dunha orga-
nización que hoxe é fundamen-
tal para o funcionamento diario 
do Camiño na comarca.
Desde aquela, a evolución foi 
notable. "O Camiño de Santia-

go aumentou e están continua-
mente abríndose albergues. 
Algúns tamén pechan, pero a 
maioría ábrense", apuntan. O 
fenómeno peregrino sufriu dis-
tintas etapas: medrou coa crise 
da burbulla inmobiliaria, viviu 
unha explosión tras a pande-
mia, e segue a ser un motor eco-
nómico vital. Hoxe, a asociación 
é testemuña directa desta rea-
lidade cambiante. Cada día re-
collen e xestionan información 
da ocupación dos albergues a 
través de grupos de WhatsApp, 
creando unha rede de apoio en 
tempo real para os peregrinos 
que chegan sen reserva. "Se 
beneficias ao peregrino, tamén 
beneficias ao albergue, aos co-
merciantes, ás persoas que vi-
ven do Camiño", explican.

O LEGADO DE JORGE LÓPEZ. 
A nova directiva da Asociación 
mantén intacto o legado de Jor-
ge López, figura clave que im-
pulsou a entidade durante anos. 
"Faremos o mesmo traballo, 
enfocados en axudar ao peregri-
no e aos albergues asociados", 
aseguran. Aínda que durante a 
etapa de López algúns volunta-
rios colaboraban puntualmente, 
agora tócalles vivir en primeira 
persoa a inmensa carga de tra-
ballo que implica orientar rutas, 
resolver dúbidas, buscar aloxa-
mentos e, en definitiva, actuar 
como unha verdadeira oficina de 
atención, sen ser unha axencia e 
de maneira gratuíta. "Jorge facía 
un traballo de plena dedicación, 
era vocación pura. Grazas a el, 

a asociación é hoxe unha refe-
rencia", recoñecen. Algunhas 
persoas, mesmo agora, seguen 
achegándose ou facendo doa-
zóns en recordo á súa figura.
Ademais, o espírito do Cami-
ño vai máis alá das fronteiras. 
A asociación mantérá os lazos 
activos con Xapón e Chile que 
se crearon durante a etapa de 
López. "Os de Xapón estiveron 
aquí en marzo porque veñen 
cada ano; e en 2019 fomos 
nós alá, visitamos o Camiño de 
Shikoku e puxéronnos un marco 
xaponés fronte á sede en honor 
a Jorge", contan. Tamén existe 
unha relación especial con Chi-
le, onde Jorge foi nomeado so-
cio de honra do Círculo Chileno 
no 2023. Ademais, o soño de es-
tender a irmandade tamén che-
ga a Alemaña grazas a Norman 
Sinclair, un peregrino apaixona-
do polo mundo das flores que, 
entre 2010 e 2014, percorreu 
diferentes rutas compostelás 
e decidiu deixar a súa pegada 
floral en Sarria e arredores. A 
través do proxecto da "Rosa 
Peregrina", plantou flores en 
puntos emblemáticos como Sa-
mos, Triacastela ou O Cebreiro, 
homenaxeando tamén a figuras 
clave como Elías Valiña.
Por outra banda, desde a Aso-
ciación de Amigos do Camiño de 
Santiago na Comarca de Sarria, 
explican que o perfil do peregri-
no que chega a Sarria é variado. 
Ademais de españois de toda a 
península, destacan os xapone-
ses, os coreanos, os chilenos e 
en xeral xente de toda América 

do Sur. Os alemáns tamén for-
man un grupo importante, con-
firmando que o Camiño de San-
tiago é unha experiencia global.

O PRESENTE E FUTURO.  Desde a 
Asociación de Amigos do Camiño 
de Santiago da Comarca de Sa-
rria teñen claro que o Camiño de 
Santiago é moito máis que unha 
simple ruta de sendeirismo. Para 
elas, o esencial é preservar o es-
pírito da peregrinación, que cul-
mina coa chegada a Compostela. 
"Non ten sentido facer o Camiño 
sen chegar a Santiago", subli-
ñan, defendendo a importancia 
de que o percorrido sexa unha 
experiencia completa, non só 
un traxecto de 100 quilómetros 
para obter a Compostela. Sarria, 
como principal punto de parti-
da para milleiros de peregrinos, 
xoga un papel crucial nesta expe-
riencia. Apostar pola ruta desde 
Sarria non é só un beneficio para 
os propios camiñantes, senón ta-
mén para a comarca, que atopou 
no Camiño un motor económico 
que dinamiza aldeas e vilas que, 
doutro xeito, correrían o risco de 
desaparecer. "Hai lugares que, 
sen o Camiño, morrerían", recor-
dan, facendo fincapé na impor-
tancia vital de seguir apoiando 
a infraestrutura, os albergues e 
os servizos que fan posible esta 
aventura única.

A pesar da súa importancia, a 
Asociación enfróntase a impor-
tantes retos de financiamento. 
Actualmente, só contan cunha 
subvención da Deputación de 
Lugo para contratar unha per-
soa a media xornada durante 
tres meses de verán, e coa ce-
sión dun local por parte do Con-
cello. "Da Xunta de Galicia, que 
é a entidade que protexe o Ca-
miño, non temos ningunha axu-
da", denuncian. 
Este apoio insuficiente contras-
ta coa carga de traballo que 
asumen. "As asociacións esta-
mos facendo o traballo dunha 
oficina de turismo sobre o Ca-
miño", lamentan. Ademais, a 
sinalización, as 96 frechas do 
Camiño en Sarria, atópase de-
teriorada, e Jorge López inclu-
so chegou a plantexarse pagalo 
do seu peto. "Cando é Xacobeo 
todo é atención, pero o resto do 
tempo esquécense de nós", cri-
tican. Tamén reclaman melloras 
no transporte, tanto ferroviario 
como de autobuses, para aten-
der a demanda real dos peregri-
nos.
A Asociación de Amigos do Ca-
miño de Santiago na Comar-
ca de Sarria continúa adiante 
cunha misión clara: axudar aos 
peregrinos, impulsar a vida lo-
cal e manter vivo o espírito do 
Camiño.

"O máis importante é axudar ao 
peregrino nas súas necesidades"
Falamos con Elvira Vila, presidenta da Asociación Amigos do Camiño 
de Santiago na comarca de Sarria e coas súas fillas, Raquel e Alba
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LETRAS GALEGAS 2025

O Día das Letras Galegas 
de 2025 está dedicado ás  
mulleres que contribuíron 
á lírica popular cun número 
elevado de cantigas, 
melodías e letras

O Día das Letras Galegas 2025, 
que se celebra o vindeiro 17 de 
maio, estará dedicado á poesía 
popular oral, segundo decidiu a 
entidade promotora desta efe-
méride, A Real Academia Galega. 
Así, este ano as Letras Galegas 
terán o obxectivo honrar a aquelas 
mulleres que dedican a súa vida a 
poñer en valor a música tradicio-
nal galega, empregando a súa voz 
e as pandeiretas como principais 
acompañamentos musicais.
O fonsagradino Antón Santamari-
na, que é académico numerario da 
Real Academia Galega, explicou no 
portal académico que “cando pre-
sentamos esta candidatura para 
dedicarlle un Día das Letras Gale-
gas á lírica popular, sabiamos que 
había por toda Galicia, e mesmo 
fóra, moitas candidatas posibles, 
pero reducimos o número a seis 
mulleres que representasen a to-
das cantas mulleres cumpriron un 
papel parecido, moitas con nomes 
coñecidos e outras anónimas. 
Todos os etnógrafos salientaron 
que as mulleres foron as principais 
transmisoras da lírica popular, 

pero non podemos esquecer que 
o fenómeno non é exclusivo delas 
e que nos cancioneiros tamén 
hai con frecuencia informantes 
homes. Todos eles, mulleres e 
homes, estean na nómina dos 
lembrados como dos omitidos 
(non esquecidos), serán protago-
nistas festexados nesta celebra-
ción”, explicou.
Así, o Día das Letras Galegas 2025, 
dedicado á poesía popular oral, 
está personificado en Adolfina 
e Rosa Casás Rama, de Cerceda, 
Eva Castiñeira Santos, de Muxía, 
e Manuela Lema, Teresa García 
Prieto e Prudencia e Asunción 
Garrido Ameixenda, integrantes 
estas catro das Pandeireteiras de 
Mens (Malpica). É unha represen-
tación colectiva, como xa se fixo na 
elección dos trobadores da ría de 
Vigo en 1998, cos que se rendeu 

homenaxe á poesía medieval. 
A académica Ana Boullón, sos-
tivo que "un dos factores que 
dificultou a elección concreta 
das personaxes que ían encarnar 
esta candidatura non foi o seu nú-
mero, senón o carácter anónimo 
propio da transmisión popular. 
As mulleres non eran coñecidas 
fóra dos límites das súas aldeas; 
os grupos que se constituían nin 
adoitaban recibir nome nin se 
axustaban a formatos fixos; non 
buscaban gabanzas máis alá da 
súa contorna. Enténdase, pois, 
que non están todas as que son, 
senón que se buscou unha mos-
tra representativa destas figuras 
que coidaron, arrequeceron e 
transmitiron esta tradición cente-
naria”, contextualiza a académica.
A RAG recoñece ademais o labor 
das asociacións culturais que des-
envolveron un labor fundamental, 
non só co traballo de campo de 
recollida de letras e música, senón 
tamén coa súas clases de canto, 
música e baile. “Así, foise espallan-
do entre a xente nova ese tesouro 
con tan pouca visibilidade social 
antano e que aínda hoxe require 
de maior protección institucional 
como parte do noso patrimonio 
inmaterial”, enfatiza Ana Boullón, 
que cita, entre outras, propostas 
contemporáneas que van desde as 
levadas ao escenario por Merce-
des Peón, Leilía ou Xabier Díaz ata 
as de Antía e Ameixeiras ou Fillas 
de Cassandra. “A tradición vólvese 
vangarda. O folclore, conxunto de 
tradicións, costumes e manifes-
tacións artísticas dun pobo, non 
debe ser contemplado de forma 
arqueolóxica, senón que na súa 
propia esencia está a evolucionar 
e cambiar, é zume que nutre novas 

formas de expresión”, conclúe Ana 
Boullón.

UNHA SERIE DOCUMENTAL. Co 
obxectivo de recoñecer a impor-
tancia da poesía popular oral, a 
Real Academia Galega estreou a 
serie documental 'Se canto é por-
que quero'. Esta proposta recolle 
testemuños e experiencias que 
relatan o mundo das cantareiras 
e da poesía oral a través de tres 
capítulos baseados en Rosa e 
Adolfina Casás Rama, veciñas de 
Cerceda; as Pandeireteiras de 
Mens, de Malpica de Berganti-
ños; e Eva Castiñeira, de Muxía. 
Ademais, aparecen na produción 
tamén Mercedes Peón, Fuxan os 
Ventos, Felisa Segade e as rapazas 
do Regueifa Tour.
A produción audiovisual afonda 
nas ideas centrais destas Letras 
Galegas, nas que a RAG quere 
reivindicar “a fala do pobo que 
mantivo vivo o galego ao longo 
dos séculos, a enorme creativida-
de da poesía feita anonimamen-
te e a súa vixencia”, salienta o 
presidente da Academia, Henrique 
Monteagudo. “Quixemos resaltar 
a forza viva da tradición dun pobo 
que segue a cantar porque quere, 
como di a copla que lle dá título 
á serie. Como a mocidade está a 
abrirlle novos camiños con grande 
éxito”, prosegue. “A natureza 
colectiva desta festa é outro dos 
seus esteos”, sinala a secretaria 
da Academia e promotora da 
candidatura, Ana Boullón. “Por iso, 
animamos a que cada vila, cada 
aldea lembre este 17 de maio as 
súas propias cantadoras, e que 
lles dea igualmente voz aos netos 
e netas que fan seu con orgullo 
este legado, como reflicte tamén a 
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serie”, engade.
A serie arranca na Vila da Igrexa, 
rememorando o encontro entre 
Schubarth e Rosa e Adolfina Casás 
Rama. Relátao na propia aldea 
das homenaxeadas Richi Casás, 
neto e sobriño neto de ambas as 
cantareiras.
“No primeiro episodio, Rosa e 
Adolfina. 'As recollidas onte e 
hoxe', quixemos insistir na impor-
tancia de documentar e recoller 
as coplas e as músicas populares, 
e mais a necesaria complicidade 
entre as persoas informantes 
e quen realiza estes traballos”, 
explica Alba López Álvarez. É un 
traballo que iniciou Sarmiento hai 
trescentos anos e que ten a súa 
biblia no Cancioneiro de Schubar-
th e Santamarina, realizado entre 
finais dos anos 70 e principios dos 
80 do século pasado. Pero Se can-
to é porque quero recorda tamén 
o labor xeneroso de moitas outras 
persoas que percorreron o país, 
de rueiro en rueiro, rexistrando a 
memoria de milleiros de versos.
O segundo capítulo, 'As pan-
deireteiras de Mens. Da aldea á 
cidade', conta cos testemuños de 
Isabel García Quintela e Manel 
Fernández Pensado, presidenta e 
presidente de honra da Agru-
pación Folclórica Aturuxo da 
Coruña, da que formaron parte as 
cantareiras de Malpica de Bergan-
tiños. A narración prosegue coas 
intervencións das cantareiras da 
Asociación Cultural Raigañas de 
Cerqueda (Malpica de Bergan-
tiños), que lembran o papel das 
agrupacións nas vilas e aldeas 
onde se recuperaron os cantos e 
os bailes; e máis Carme e Uxía da 
Pontragha, que tras aprender das 
súas maiores en Tordoia hoxe son 
mestras de canto e pandeireta nun 
ambiente urbano. Tamén intervén 
nesta segunda entrega a canta-
dora e tocadora Antía Vázquez, 

membro de Alana, que explica de 
modo didáctico a estrutura dunha 
cantiga.
No terceiro episodio, 'Eva Casti-
ñeira. A necesidade de perdurar', 
Martín Mondragón (Mondra) e Sa-
bela Caamaño e Antía Ameixeiras 
(Caamaño&Ameixeiras) manteñen 
un encontro co alumnado do CEIP 
Os Muíños para lle aprender a 
crear novas coplas e músicas par-
tindo da tradición. Tereixa Novo, 
Carmen Vázquez e Pedro Lucas, de 
Fuxan os Ventos, e Felisa Segade, 
de Leilía, lembran pola súa parte 
as achegas de ambas as forma-
cións á recuperación das letras e 
da música popular nun episodio 
que remata ollando ao futuro 
coas regueifeiras adolescentes do 
Regueifa Tour.

A PALABRA DO ANO 2024. 
Ademais de dedicar o Día das 
Letras Galegas ás cantareiras, a 
palabra ‘Cantareira’ foi a escollida 
como Palabra do Ano 2024. Canta-
reira, con 25 por cento dos votos, 
foi a palabra que obtivo máis 
apoios das persoas participantes 
nunha elección na que o público 
se decantou maioritariamente 
polas opcións patrimoniais. Na 
primeira acepción do dicionario da 
RAG, cantareiro, -a define a persoa 
que sabe cantar ou afeccionada 
a facelo e ten como sinónimos 
cantadeiro, -a, cantador, -a e can-
taruxeiro, -a. Como adxectivo, esta 
voz ten unha segunda acepción 
similar, “que emite un son agrada-
ble e melodioso”, pero a Palabra 
do Ano 2024 refírese á forma 
substantivada cantareira, que se 
aplica á muller que canta cantigas 
populares. O termo créase en to-
dos os casos sobre o verbo cantar, 
que procede do equivalente latino 
‘cantare’.
A Palabra do Ano escóllese a través 
do Portal das Palabras, un proxecto 

da RAG e a Fundación Barrié para 
a modernización do traballo lexi-
cográfico e a divulgación da lingua 
galega que cada semana ofrece xo-
gos e outros contidos divulgativos 
que conectan o léxico galego coa 
realidade cotiá e a actualidade dun 
xeito ameno. Dende 2014, o Portal 
das Palabras convida ademais a 
todas as persoas que o desexen 
a participar na escolla da Palabra 
do Ano. A última incorporación 
non é a primeira que alude á forza 
das coplas e da música popular 
galega. No ano 2021 a voz elixida 
foi tanxugueiras, o topónimo que 
lle dá nome ao grupo formado por 
Olaia Maneiro, Aida Tarrío e Sabela 
Maneiro, un referente dos novos 
camiños que está a abrir con gran-
de éxito a nosa música tradicional. 
As demais palabras do ano son ata 
o momento cibercarracho (2023) 
comadre (2022), nós (2020), 
sentidiño (2019), deseucalipti-
zación (2018), afouteza (2017), 
irmandade (2016) —coincidindo 
co centenario das Irmandades 
da Fala—, refuxiado, -a (2015) e 
corrupción (2014).
Víctor F. Freixanes, expresidente 
da RAG, sostén que “as can-
tareiras representan ese pulo 

vital, esa enerxía histórica que 
fixo que a lingua galega puidese 
pasar de xeración en xeración, 
de nais a fillas, de avoas a netas. 
A súa transmisión oral tamén é 
literatura. As letras, a lingua, son 
algo que ferve na sociedade, que 
levamos dentro, que transmiti-
mos construíndo o futuro a partir 
desa memoria. Cada vez que 
falamos galego cos nosos netos 
e netas estamos transmitindo a 
ilusión de construír país entre 
todos, porque a lingua é algo que 
nos une, é o cemento que nos 
une”, concluíu.
En Lugo, a Tenencia de Alcaldía 
do Concello organiza cada ano 
un acto para homenaxear este 
recoñecemento á Palabra do Ano 
e para engadir a palabra 'Cantarei-
ra' ao Paseo das Palabras do Ano 
de Lugo, situado na rúa Mallorca. 
Así o destacaba Rubén Arroxo, 
tenente de alcalde de Lugo: “Cada 
ano realizamos esta intervención 
artística que xa converteu a rúa 
Mallorca nun atractivo turístico 
máis de Lugo", explicou Arroxo, 
quen tamén subliñou o valor desta 
iniciativa para poñer en valor a 
lingua galega.
E, pola súa parte, Víctor Freixanes, 
que tamén participou no acto, 
xunto con Diego Rodríguez, acadé-
mico e bibliotecario da Fundación 
Barrié, afirmou que a palabra 
'Cantareiras' representa "a enerxía 
do pobo que fixo que a lingua 
galega puidese pasar de xeración 
en xeración a través desa tradición 
de transmisión oral".

CERTAME DA TRADESCOLA

A Tradescola, en colaboración coa Área de Cultura da 
Deputación de Lugo, pon en marcha o XII certame de 
debuxo O baile e os Instrumentos da Música Tradicional 
Galega - As Cantareiras e a tradición oral.
Esta iniciativa está dirixida a todos os escolares de 1º,2º 
e 3º de primaria dos centros de ensino da provincia.
A finalidade do certame de debuxo é potenciar e difun-
dir entre os máis pequenos a nosa música e a cultura 
tradicional galega, incidindo nesta ocasión na tradición 
oral, nas cantareiras homenaxeadas no día das Letras 
Galegas 25. “En definitiva, axudar a que coñezan os no-
sos instrumentos, a nosa historia e costumes dun xeito 
natural dende os primeiros anos, fomentando actitudes 
de respecto e valoración da mesma”.

Os debuxos e os dorsos dos debuxos deberanse enviar 
(escaneados ou fotografados) por correo electrónico á 
Tradescola (tradescola@gaiteirosgalegos.gal) ata o 16 
de maio de 2024.
O xurado do certame estará composto por membros do 
profesorado da Tradescola, que seleccionarán un total 
de 10 debuxos finalistas que serán premiados cun lote 
de material didáctico.
Dos 10 debuxos finalistas, seleccionarase un gañador, 
que recibirá un premio consistente na matricula de bal-
de nunha materia na Tradescola no curso 2025/2026.
O centro educativo ao que pertenza o gañador terá ta-
mén un agasallo a maiores, consistente nun concerto 
didáctico de música tradicional a cargo da Tradescola.
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O vindeiro 10 de maio, a parro-
quia de Lóuzara converterase 
nun espazo de memoria e reco-
ñecemento ao poeta Fiz Vergara 
Vilariño, figura destacada da lite-
ratura galega contemporánea. O 
Concello de Samos organiza un 
acto simbólico no que se descu-
brirá unha placa conmemorativa 
na casa natal do autor, como for-

ma de perpetuar a súa pegada 
no territorio que o viu nacer.
A homenaxe, aberta a toda a 
veciñanza e público en xeral, 
celebrarase ás 13:00 horas e 
busca poñer en valor a obra e a 
traxectoria de Fiz Vergara, cuxo 
compromiso coa lingua e a cultu-
ra galega foi unha constante ao 
longo da súa vida. Trátase dun 

recoñecemento que leva tempo 
madurándose e que por fin se 
materializa co apoio de distintas 
entidades culturais e veciñais.
Tras o acto, as persoas asistentes 
que así o desexen poderán parti-
cipar nun xantar conmemorativo 
ás 14:30 horas na Casa de Aira 
Padrón. Para acudir á comida é 
preciso realizar reserva previa. 

O voceiro do Parti do Popular en 
Samos, Miguel Gallego, criti cou ao 
Goberno local pola existencia de 
facturas do exercicio anterior sen 
pagar por un importe que, segun-
do asegura, ascende aos 60.000 
euros.
“Desde a oposición non entende-
mos en que se gasta o diñeiro. As 
poucas obras que se fan veñen sub-
vencionadas, os servizos sociais son 
pésimos, a maquinaria está parada 
e nin sequera se pagan facturas de 
6,50 euros”, afi rmou. 
Pola súa banda, o Goberno local 
rexeita de maneira categórica as 
acusacións e asegura que non 

existen facturas impagadas, senón 
que algunhas se contabilizarán no 
exercicio 2025 por chegar fóra do 
prazo de peche contable de 2024. 
“Todo iso é menti ra. Está pagado. 
Pero se as facturas chegan fóra do 
ano, contabilízanse no seguinte. É 
un procedemento contable que se 
segue en todos os concellos e alleo 
ao equipo de goberno”.
En relación á denuncia sobre a su-
posta falta de transparencia nos 
acordos da xunta de goberno, o 
executi vo municipal asegura que 
“é totalmente falso” que se es-
tean ocultando documentos. “Hai 
acordos deste ano que xa ten a 

oposición. O noso traballo remata 
cando se aproban e se envían des-
de Secretaría. É ofensivo para os 
traballadores do Concello dicir o 
contrario”, defenden, subliñando 
que os funcionarios están a cum-
prir coa súa labor.
Respecto ás críti cas sobre o uso 
da maquinaria municipal, desde o 
Goberno local argumentan que se 
actúa con criterios de necesidade: 
“Non sacamos a máquina quita-
neves cando non hai neve, nin 
desbrozamos cando non toca. Nin-
guén empeza a desbrozar antes de 
maio. Agora estamos traballando 
cando e onde fai falta”.

O PP criti ca a xesti ón e o Goberno 
local di que falta á verdade

Lóuzara renderá homenaxe ao poeta 
Fiz Vergara cunha placa na súa casa

O municipio acolle a nova 
edición do paseo guiado 
'Descubrindo O Páramo'

o páramo

O Concello do Páramo presen-
ta a nova edición do paseo guia-
do 'Descubrindo O Páramo', que 
terá lugar o sábado 10 de maio 
nas fermosas terras paramesas.
Tralo éxito rotundo da acti vida-
de organizada co GDR e Guido 
Álvarez Parga o ano pasado, na 
que parti ciparon máis de 170 
persoas de toda Galicia, o Conce-
llo do Páramo decidiu conti nuar 
cunha iniciati va e ofrecer unha 
nova edición para esta primavera.

O encontro será ás 11:00 horas no 
propio Concello, situado ao lado 
do Campo da Feira, e terá unha 
duración de tres horas. Ao fi nali-
zar a camiñada, os e as asistentes 
poderán desfrutar da tradicional 
feira que se celebra no munici-
pio os días 10 e 25 de cada mes.
Esta xornada ofrecerá unha exce-
lente oportunidade para coñecer o 
entorno natural e cultural do Pára-
mo, ao mesmo tempo que se goza 
da vibrante feira local.

Neste mes de maio, o Concello do 
Páramo adianta que celebrarán, un 
ano máis, a Festa dos Avós nunha 
data que aínda non está concreta-
da. Así, os máis maiores do muni-
cipio paramés serán homeanaxea-
dos cun acto que consisti rá nunha 
misa no campo da feira e unha co-

mida de confraternidade que se ce-
lebrará no pavillón municipal, onde 
arredor de 300 persoas desfrutarán 
da compañía dos seus veciños e 
veciñas, así como parti ciparán di-
versas personalidades do Concello 
do Páramo, que os acompañarán 
nesta cita de lembranzas.

O Páramo celebrará a súa 
tradicional Festa dos Avós

A Xunta vén de aprobar, de forma ini-
cial, o Plan Básico Municipal (PMB) 
de Samos para dotar o municipio 
lucense dun instrumento efi caz de 
ordenación do territorio que permi-
ti rá ao municipio ofrecer capacidade 
de acollida residencial e económica.
O documento someterase a infor-
mación pública durante dous meses 
e solicitaranse todos os informes 
sectoriais precepti vos previos para a 
súa aprobación defi niti va.
Na Consellería e no Concello trabá-
llase nun cronograma de máxima 
coordinación e axilización que per-
mita acadar a aprobación defi niti va 
do PBM no próximo ano 2026. 
O Plan para este concello, que conta 
cunha poboación de 1.210 habitan-
tes, clasifi ca un ámbito de solo urba-
no consolidado.
En canto a núcleos rurais, delimita 77 
nun total de 24 parroquias, dos que 
76 son tradicionais (18 deles de ti po 
polinuclear) e un combina partes tra-

dicionais e comúns (polinuclear). 
Dentro destes 77 núcleos atópase 
o núcleo 1805-NRP Vigo do Real 
que resulta de declarar subsisten-
te a delimitación fí sica e a parcela 
mínima da Delimitación de solo de 
núcleo rural de Vigo do Real, na pa-
rroquia de Santi ago de Renche, que 
conta con aprobación defi niti va.

O documento recolle tamén to-
das as categorías de solo rústi co 
resultantes da aplicación das le-
xislacións sectoriais con incidencia 
sobre Samos, tendo en conta as 
afeccións sectoriais delimitadas no 
PBA, e as consideracións estableci-
das nos informes e consultas secto-
riais recibidos.

A Xunta vén de aprobar o Plan 
Básico Municipal de Samos
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Jessica Fernández
Coa chegada da primavera e a 
Semana Santa, comezan a brotar 
como as flores os peregrinos que 
percorren diferentes municipios 
para chegar ao seu destino: San-
tiago de Compostela. Un deses 
municipios é Samos, con gran 
tradición de peregrinaxe, xa que 
é un dos Concellos que forman 
parte da Mancomunidade de 
Concellos do Camiño Francés, 
sendo conexión entre Triacastela 
e Sarria, así como tamén posuír 
un elemento clave que atrae aos 
devotos desta ruta xacobea: a 
Abadía de Samos, co Mosteiro 
de San Xulián.
Para Xaime Fernández, historia-
dor e guía turístico samanense, 
di que o elemento patrimonial 
“máis bonito e impresionante da 
comarca de Sarria é o Mosteiro. 
A poboación de Samos e toda a 
vida da capitalidade do Concello 
saíu deste lugar, xa que a Abadía 
rodea a vila de Samos, incluso 
temos unha ‘muralla’ esquecida 
que tamén forma parte do noso 
patrimonio. O mosteiro, ade-
mais, é un símbolo do Camiño de 
Santiago, xa que acolleu peregri-
nos desde o ano 1020 e ségueo 
facendo. Alfonso II Castro, que 
se criou no Courel, pero recibiu 
a súa educación no mosteiro de 
Samos, foi considerado o primei-
ro peregrino”, sostén. Así, como 

di Xaime, a tradición afirma que 
baixo o seu reinado produciuse 
o descubrimento da tomba do 
apóstolo Santiago, polo que, no 
século XI, Alfonso foi considera-
do o primeiro peregrino e no sé-
culo XX atribuíuselle a creación 
do camiño primitivo que parte 
desde Oviedo. “O camiño xira 
ao redor de samos e Samos sen 
o Mosteiro e sen o camiño non 
sería o mesmo”, destaca Xaime.
Por iso, sostén que “o Camiño de 
Santiago é importantísimo, so-
bre todo en Samos porque pasan 
dúas variantes, unha desde Tria-
castela pola zona de San Xil ou 
pola vila de Samos, “que é a que 
ten máis éxito porque, de paso 
que fas o camiño, ves o mostei-
ro; e iso dálle a Samos vida, pro-
duce consumo na vila e repercu-
te positivamente no económico 
e tamén no cultural, sobre todo 
na temporada alta. O Concello 
de samos dáse a coñecer grazas 
ao Camiño de Santiago. Eu coñe-
zo xente de Irlanda que coñece 
Samos porque viñeron facer o 
Camiño, polo que isto é un fac-
tor clave para divulgar Samos”.
Porén, non esquece outros lu-
gares emblemáticos de Samos, 
como O Val de Lóuzara, xa que 
“ten paisaxes e zonas especta-
culares, así como un gran patri-
monio megalítico”, comenta, e 
engade outros que valora da co-

marca de Sarria, como A Capela 
do Ciprés de samos, a Igrexa do 
Hospital do Incio, o Mosteiro de 
Madalena de Sarria, a Torre da 
Fortaleza de Sarria, o Castro de 
Formigueiros de Samos, pero 
preto do Incio; a necrópole de 
Santa Mariña do Incio, o Monte 
Oribio entre Samos e Triacaste-
la, Santo Estevo de Paradela e a 
zona do río Loio e a zona do río 
Neira en Láncara.

AS RUTAS E O TURISMO. A guía 
turístico samanense traballou 
na oficina de turismo de Sarria, 
na de Samos, estivo de volunta-
rio no albergue de Triacastela e 
sobre todo traballou na Abadía 
de Samos. Con todas estas ex-
periencias, puido tamén levar a 
cabo algunhas visitas co Conce-
llo de Samos e algunha asocia-
ción cultural, polo que se sente 
“moi feliz de poder achegar o 
coñecemento a outras persoas 
do que ofrece a comarca de Sa-
rria, e sobre todo, poñer en valor 
o noso patrimonio”, sostén; xa 
que as rutas guiadas consisten 
en “falar da Historia do lugar, ver 
os puntos máis importantes da 
zona, contar anécdotas e inten-
tar que sexa unha experiencia 
agradable, á vez que a xente se 
deleite e coñeza o sitio, saben-
do a súa evolución. En resumo, é 
poñer en valor o lugar e axudar 

coñecer mellor a zona; é dicir, 
redescubrir. Por exemplo, todo 
o mundo pode ir ata o mostei-
ro, pero nunha sesión guiada 
descobres os claustros, a antiga 
portela románica do século XII, 
a sancristía, as pinturas murais, 
os seus retablos barrocos, os 
poetas que estiveron aí, como 
Ramón Cabanillas, que escribiu 
o seu último libro neste mostei-
ro... As rutas guiadas serven ta-
mén para falar de literatura e é 
algo que me gustaría facer máis 
no futuro”, comenta.
Así, anuncia que o 10 de maio 
se vai inaugurar en Lóuzara 
unha placa conmemorativa na 
casa de Fiz Vergara para poten-
ciar a ruta de Fiz Vergara Vila-
riño, promovida pola asociación 
Ergueitas de Sarria. “Este é un 
exemplo de revitalización desta 
ruta e de Lóuzara, que é un lu-
gar cun gran potencial. Eu esta-
rei aí presente porque me pare-
ce importante promocionar que 
xente descubra a nosa identida-
de propia”, destaca.  
Por todo isto, explica que “eu 
estou a disposición de todos 
os concellos e das asociacións 
para facer todo tipo de activi-

dades guiadas, xa que me gusta 
espallar o meu coñecemento, 
pero tamén nutrirme co de ou-
tros. Teño en mente facer algún 
proxecto sobre turismo cultu-
ral, literario e etnográfico, con 
rutas máis especializadas sobre 
a historia desta zona, resaltan-
do o patrimonio arquitectónico 
e cultural da comarca de Sarria. 
Ao final, os guías turísticos e o 
sector en xeral debe mirar cara 
a un turismo que sexa máis 
respectuoso co medio natural 
coa identidade cultural do si-
tio onde estamos, que valorice 
a nosa lingua, a nosa cultura, a 
nosa historia, e que sirva para 
apoiar, non para ser o substi-
tuto dos nosos valores tradicio-
nais do medio natural. O turis-
mo debe ser un complemento 
e unha potenciación do noso, 
que beneficie á poboación lo-
cal; formando parte nós dela, 
non facer un parque temático 
a parte. O turismo ao que de-
bemos ir debe formar parte da 
vida cotiá e debe promover o 
entendemento das culturas, así 
como fomentar o respecto pola 
identidade propia de cada unha 
delas”, subliña.

“O Val de Lóuzara ten un gran 
valor patrimonial para Samos, 
como o mosteiro e o Camiño"
Analizamos os elementos que colocan o municipio samanense no 
mapa patrimonial, cultural e histórico da comarca de Sarria

 samos
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Montserrat Mulet vén de ser eli-
xida presidenta do PP de Paradela 
no Congreso da agrupación local 
celebrado para renovar a directi va 
da formación.
A rexedora do municipio, que pre-
sentou a única candidatura para 
presidir a formación local, asegu-
rou “traballo”, ofreceu “escoita” 
e destacou como un dos obxecti -
vos “integrar xente nova no noso 
proxecto”. É dicir, “manter as ba-
ses que xa había e incorporar máis 
xente para facer que o proxecto 
medre”.
Con 30 anos de experiencia no 
goberno municipal que preside 
dende o 2024, encabeza unha di-
recti va integrada por “persoas da 
base” do PP de Paradela e “aposta 
pola xente nova”.
A presidenta provincial dos popu-
lares, Elena Candia, agradeceulle 
que “asumira a responsabilida-
de de ser alcaldesa e agora de 
encabezar a agrupación local do 
PP”, destacou a súa “lealdade” co 
proxecto e cos veciños e puxo en 
valor que o PP da provincia sume 
“unha muller máis en postos de 
responsabilidade”. Así mesmo, 
subliñou “a súa valía profesional 
con moita formación” como mé-
dico e farmacéuti ca e destacou “a 
súa gran vocación e dedicación a 
Atención Primaria”.

A NOVA DIRECTIVA. Mulet con-
tará na directi va da agrupación 
local cos concelleiros Jesús Pablo 
López como secretario xeral, Ana 
Belén López como secretaria de 
organización e Hugo Pérez como 
vogal xunto a Marisol Arias, Rocío 
Domínguez, Manuel Sánchez, Iria 

Regueiro, Nuria López, Marcos 
Rodríguez, Susana Núñez e José 
Luís Pérez. José Manuel Mato foi 
nomeado presidente de honra.
A nova presidenta do PP local des-
tacou “o xesto de xenerosidade” 
de Mato por “pasar a testemuña 
con esperanza”, nas súas propias 
palabras. Durante o seu discur-
so, o presidente saínte quixo ter 
palabras de recordo para tódalas 
persoas “que foron moitas” que 
formaron parte do proxecto do PP 
de Paradela durante os seus anos 
á fronte do parti do nos que “tra-
tamos de dinamizar o noso Con-
cello” e destacou que “fomos un 
exemplo de concordia”.
Montserrat Mulet gabou as “con-
viccións” de Mato, que é con-
celleiro da corporación local e 
deputado autonómico, ao que 
considera “un referente” e in-
dicou que pretende “seguir na 
mesma liña: a da fi delidade, a pa-
labra e o senti do común”. Elena 
Candia tamén se sumou ao reco-
ñecemento a José Manuel Mato, 
“unha persoa comprometi da, 

xenerosa, fi el e leal”, polas 12 
maiorías absolutas e 45 anos con 
responsabilidade de goberno. 
Igualmente, destacou “esta nova 
etapa no Parlamento de Galicia” 
que é de “xusti za”.
O PP local defende un goberno 
municipal que “manteña todo o 
que ten Paradela e siga traballan-
do día a día para atender o que 
os veciños e veciñas demandan”.
Entre as actuais liñas de traballo, 
Mulet citou a aposta polo sector 
primario como motor econó-
mico co municipio e destacou a 
Paradela como “municipio estra-
téxico” no entorno do Camiño 
Francés e da Ribeira Sacra que é 
candidata a Patrimonio da Huma-
nidade.
O goberno local tamén “fomen-
ta a natalidade, apoia o coidado 
dos nenos e maiores”, aposta 
pola empregabilidade e vela pola 
prestación dos servizos básicos; 
ademais apoia as asociacións 
culturais e deporti vas que dina-
mizan a vida social “de pequenos 
concellos coma o noso”.

Montse Mulet: "Apostamos por 
un goberno que traballe día a día" 

paradela

A escritora paradelense Sonia Arias 
presentará o vindeiro 12 de maio 
na Deputación de Lugo o seu novo 
traballo literario, un poemario ti tu-
lado 'Antes pasábase por aquí', no 
que rende unha homenaxe ao rural 
galego, ás súas tradicións, á lingua 
e á memoria dos pequenos pobos 
coma o seu, Vidul, na parroquia de 
Aldosende, en Paradela.
A obra, que nace dunha lembranza 
persoal, parte dunha frase que lle 
dicía seu pai cando camiñaban polo 
monte: “Antes pasábase por aquí”. 
A parti r desa expresión, Arias cons-
trúe unha refl exión poéti ca sobre o 
abandono progresivo do rural e a 
perda de costumes, lingua e iden-
ti dade que, para ela, supón unha 
preocupación e un compromiso. 
“É unha poesía moi xeralizada, 
aínda que parte do meu pobo. O 
tí tulo abrangue moito, fala de to-
dos os pobos. É cariño e amor polo 
rural, pero tamén expresa mágoa, 
porque vexo como se vai perden-
do”, explica Arias. Así, o poema fai 
referencia á vida nos pobos, como 

as acti vidades coti ás que levaba a 
cabo a súa avoa e a xente da aldea; 
aos “pequenos detalles dun pobo” 
que, segundo a autora, están que-
dando esquecidos fronte ao avance 
das modas e das aparencias.
A frase que dá tí tulo ao poema xa 
fora recollida nunha revista da De-
putación de Lugo, onde ti vo moi 
boa acollida pola súa capacidade 
para sinteti zar a realidade actual de 
moitas zonas do interior galego. 
“Refl icte en poucas pala-
bras o que está a pasar en 
Galicia”, subliña a escritora.
Para Arias, a defensa do galego 
vai máis aló da lingua: “Non es-
tou pechada a falar un idioma 
ou outro, pero quero que pen-
semos en galego. Vai todo xun-
to: lingua, cultura, identi dade. O 
galego sempre foi unha persoa 
que anda polo mundo, e hai que 
levalo con nós a todos os siti os”.
Arias conti núa así cunha traxectoria 
literaria marcada pola vinculación 
coa súa terra natal e o compromiso 
co patrimonio cultural galego.

Sonia Arias presenta 
o seu libro 'Antes 
pasábase por aquí' 

A localidade de Barán prepárase 
para celebrar por todo o alto a Fes-
ta na Honra á Santa Cruz o vindeiro 
sábado 3 de maio de 2025.
O programa festi vo comezará ás 
13:30 horas cunha misa solemne 
seguida dunha procesión, actos 
relixiosos que contarán coa parti -
cipación da Orquestra Pontevedra, 
encargada tamén de amenizar a 
sesión vermú.
Pola noite, a festa conti nuará cun-
ha gran verbena protagonizada po-
las orquestras Pontevedra e La Ola 
ADN, dúas formacións que prome-
ten animar a velada co seu espec-
táculo musical e posta en escena.

Barán celebrará a súa 
tradicional Festa na 
Honra a Santa Cruz
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o incio

O Concello do Incio aprobou a 
licitación das obras de mellora 
do exterior das seis vivendas 
municipais, contando cun orza-
mento aproximado de 300.000 
euros, xa que contan coa axuda 
da Xunta de Galicia.
A intervención terá como 
obxectivo mellorar o illamento 
térmico e a cuberta de todas as 
vivendas de propiedade muni-
cipal, que foron construídas no 
ano 1985 e destináronse inicial-
mente para que os traballado-
res do colexio e do centro de 
saúde contasen cunha opción 

de alugueiro máis accesible.
Ademais, no pleno do mes de 
abril tamén se aprobaron va-
rias propostas, entre elas, unha 
proposta polo Grupo Popular, 
que preside o Goberno local, 
que demanda o cumprimento 
da lexislación sobre o financia-
mento do servizo de atención á 
dependencia. Esta lei establece 
que, aínda que a xestión sexa 
responsabilidade municipal, a 
achega económica debe ser un 
50 % por parte da Xunta e outro 
50 % do Estado, "cousa que non 
se está a cumprir", tal e como 

explicou o alcalde, Héctor Co-
rujo.
Tamén se aprobou a renovación 
do acordo de colaboración en-
tre a Consellería de Cultura, Lin-
gua e Xuventude e os concellos 
da montaña para manter as ru-
tas de A Furgoteca en todas as 
localidades da zona. 
Por último, o Concello do Incio 
ratificou a súa adhesión ao con-
venio entre a Xunta e a Fegamp 
para o control da vespa veluti-
na, unha especie invasora que 
leva anos presente na contorna 
galega.

O Concello do Incio contará cunha 
nova área recreati va no Muíño do 
Sancho, situado en Trascastro. Os 
traballos de acondicionamento da 
zona están a ser levados a cabo 
polo alumnado do obradoiro de 
emprego A Pobra do Brollón, O 
Incio e Bóveda.
A actuación realizarase en dúas 
fases. Na primeira delas, o alum-
nado traballou na marxe dereita 
do río Cabe, onde se procedeu 
á limpeza, reti rada e queima da 
broza acumulada. Ademais, plan-
táronse varias árbores autóctonas 
e fi xéronse un macizo de arandos 
e unha rocalla de plantas aromá-
ti cas.
A intervención tamén inclúe a 
instalación de varias mesas, que 
permiti rán habilitar unha peque-

na área recreati va e de descanso 
para os veciños e visitantes.
A segunda fase consiste no reposi-
ción dunha anti ga ponte que atra-
vesa o río, que será substi tuída 
por unha pasarela de madeira.

Estí mase que todos os traballos 
estean fi nalizados para o verán, 
permiti ndo así que a veciñanza e 
os turistas poidan desfrutar desta 
nova zona de ocio e recreo no co-
razón do Concello do Incio.

Preparan unha nova área 
recreati va no Muíño do Sancho

Seis vivendas municipais serán 
reformadas cunha achega de 300.000€

O Incio xa quenta motores para 
celebrar as súas tradicionais fes-
tas na honra á Santa Cruz, que 
terán lugar os días 2, 3 e 4 de 
maio. A festa comezará o venres 
2 de maio, cunha churrascada e 
queimada popular ás 21:00 ho-
ras, amenizada pola música en 
directo do Dúo Estrellas e o DJ 
Min. A organización informa que 
as persoas que non aportasen a 
cota deberán abonar 2 euros para 
parti cipar na cea.
O sábado 3, a xornada estará 
animada dende primeira hora da 
mañá con pasarrúas a cargo da 
charanga CLK. Ás 13:00 horas ce-
lebrarase a misa solemne, e pola 
noite terá lugar unha gran verbe-
na protagonizada polo Grupo Mar 
d’Arousa e a Orquestra Panama 
Band.
O domingo 4 pecharanse as ce-
lebracións cunha nova misa so-
lemne ás 13:00 horas, seguida de 
procesión e unha sesión vermú 
animada polo Grupo Punto Clave. 
Pola tarde, ás 17:00 horas, habe-
rá unha actuación dunha banda 
musical, e ás 19:00 horas porase o 
broche fi nal cunha festa co Grupo 
Punto Clave.

FESTAS NO VAL DO MAO. A parro-
quia de Val do Mao, no Concello do 
Incio, prepárase para vivir dous días 
de intensa celebración con moti vo 
das festas na honra a San Eufrasio, 
os vindeiros 15 e 16 de maio.
O evento contará con música en 
directo, gastronomía e tradición, co 
respaldo de numerosos patrocina-
dores e o entusiasmo da veciñanza.
O programa festi vo comezará o 
xoves 15 de maio cunha misa ás 
11:00 horas e unha misa maior ás 
13:30 horas, seguida de procesión 
e sesión vermú a cargo do Grupo 
de Música Tradicional Biouteiro 
Astellu. Pola noite, ás 21:00 ho-
ras celebrarase unha cea popular 
amenizada polo Grupo Tania Vei-
ras, que poñerá o toque musical á 
xornada.
O venres 16 de maio, a festi vidade 
conti nuará cunha nova misa maior 
ás 13:30 horas, procesión e outra 
sesión vermú, esta vez a cargo do 
Grupo Zona Zero. Ás 22:00 horas 
chegará un dos momentos máis 
agardados: a gran verbena, coas 
actuacións do Grupo Zona Zero e 
da Orquestra Miramar, que pro-
meten facer bailar a todo o público 
ata altas horas da madrugada.

O Incio acolle moita 
festa este mes de maio
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O Sindicato Labrego Galego e 
COAG, coa colaboración da Aso-
ciación Cultural Val de Láncara, or-
ganizan un curso gratuíto en Lán-
cara ti tulado 'Plantas aromáti cas e 
medicinais'.
Este curso celebrarase os días 9, 
10 e 11 de maio nas instalacións 
da Asociación Cultural Val de Lán-
cara (LU-621, 43, 27367 Láncara).

Concretamente, os horarios das 
sesións serán o 9 de maio, de 
15.00 a 19.00 horas, e os días 10 e 
11 de maio de 9.00 a 13.00 horas.
O curso será imparti do por María 
Frá Bagaria, recoñecida experta 
na materia e a formación está diri-
xida a persoas traballadoras, autó-
nomas e desempregadas.
A acti vidade, á que as persoas 

interesadas poden apuntarse a 
través dos números 982 231 154 
ou 604 02 78 86; ou mandando 
un correo electrónico ao ende-
rezo: lugo@sindicatolabrego.gal; 
está fi nanciada polo Ministerio 
de Agricultura, Pesca e Alimenta-
ción (MAPA), e está dirixida, sobre 
todo, a persoas traballadoras, au-
tónomas e desempregadas.

A comunidade educati va do CEIP 
Eduardo Cela Vila de Triacastela 
despediu o segundo trimestre 
cun Obradoiro de Primavera no 
que parti ciparon as familias do 
centro. Este evento consisti u 
nunha xornada de convivencia, 
aprendizaxe e diversión.
As acti vidades comezaron cun 
contacontos baseado no libro 'A 
Eiruguiña Comellona', que fi xo as 
delicias tanto dos máis pequenos 
como dos maiores. Despois, os 
asistentes desfrutaron dunha pe-
quena merenda, que serviu para 
afi anzar lazos entre as familias e o 
persoal docente. 
A xornada rematou cunha ac-
ti vidade artí sti ca na que cada 
familia plantou un xirasol, 
simbolizando os bos dese-
xos para o próximo trimes-
tre e a chegada da primavera.
O profesorado do CEIP Eduardo 
Cela Vila quixo agradecer a im-
plicación constante das familias 
e o gran traballo realizado polo 
alumnado ao longo do trimes-

tre. Tamén desexaron que todas 
e todos gozaran dun merecido 
tempo de descanso, para poder 
afrontar o derradeiro trimestre 
do curso con ilusión e enerxía 
renovada. Este últi mo tramo do 
ano promete ser igual de dinámi-
co, cunha programación repleta 
de acti vidades e proxectos que 
fomentarán o traballo en equipo 
e o desenvolvemento integral 
dos pequenos.
Por outra banda, abriuse a nova 
Casa Niño Cabaciña, xesti onada 
pola educadora infanti l Lorena 
García, nas inmediacións do co-
lexio, no espazo onde se atopaba 
a Casa Niño Vivarachos. Caba-
ciña recibe este nome como un 
símbolo de protección, tenrura 
e proximidade, valores funda-
mentais para crear un ambiente 
seguro no que os máis peque-
nos se sintan como na súa casa. 
A Casa Niño ten como obxecti vo 
permiti r ás súas familias conciliar 
a vida laboral co coidado e a edu-
cación dos seus fi llos e fi llas. 

O municipio destaca 
pola súa aposta pola 
educación comunitaria

láncara

A Asociación O Noso Lar, coa cola-
boración do Concello de Láncara, 
organiza unha excursión a Tara-
mundi o vindeiro sábado 17 de 
maio, unha proposta pensada para 
gozar dunha xornada de turismo 
rural, cultura e gastronomía nesta 
localidade asturiana pioneira no 
turismo rural.
A saída está prevista ás 8:00 horas 
e durante o día visitaranse lugares 
emblemáti cos como o Conxunto 
Etnográfi co de Teixois (con trasla-
do en microbús incluído), o Museo 
dos Muíños de Mazonovo, o Mu-
seo da Cuchería ou o Hotel A Rec-
toral, situado nunha anti ga casa 
reitoral do século XVIII. 
Ademais, os parti cipantes poderán 
gozar da rica e variada gastrono-
mía local, especialmente coñecida 
polos seus queixos, con comida en 
restaurante incluída.

Pola tarde, o grupo visitará unha 
queixería, onde poderán coñe-
cer o proceso de elaboración do 
queixo de Taramundi e degustar 
disti ntas variedades. Posterior-
mente, haberá tempo libre para 
visitar tendas de artesanía local, 
onde destacan as navallas e coi-
telos tradicionais, produtos de pa-

nadaría, mel, marmeladas, zumes, 
ovos de casa e outros produtos 
elaborados na zona.
O prezo por persoa é de 65 euros 
e inclúe o autobús, guía acom-
pañante, traslado en microbús a 
Teixois, entrada ao conxunto et-
nográfi co, comida en restaurante 
e seguro de viaxe.

A Asociación O Noso Lar organiza 
unha excursión a Taramundi

triacastela

Láncara acolle un curso gratuíto sobre 
plantas aromáti cas e medicinais

A Festa das avoas e dos avós de 
Láncara, unha cita xa emblemáti ca 
no municipio que recoñece o papel 
fundamental das persoas maiores 
na sociedade, acolleu a parti cipa-
ción de centos de persoas, entre 
as que destacou a subdelegada 
do Goberno en Lugo, Isabel Rodrí-
guez.
Durante o acto, Isabel Rodríguez 
puxo en valor “a memoria, a tra-
dición e a dedicación dunha xera-
ción que fi xo país” e destacou que 
moitas persoas maiores “son hoxe 
un piar fundamental das familias, 
tamén no ámbito económico e 
emocional”.
Rodríguez subliñou o compromiso 
do Goberno de España co envelle-

cemento digno e acti vo, a través de 
medidas como a revalorización das 
pensións ou o aumento dos recur-
sos para a dependencia, e adverti u 
da importancia de reforzar a segu-

ridade das persoas maiores fronte 
a situacións de violencia ou enga-
no, destacando o papel da Garda 
Civil no desenvolvemento do Plan 
Maior.

Isabel Rodríguez puxo en valor ás 
persoas maiores na Festa dos Avós
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DEPORTES

O Concello de Samos foi, un ano 
máis, epicentro do deporte co-
marcal coa celebración do XXXII 
Torneo de Fútbol Sala, que tivo 
lugar entre os días 17 e 20 de 
abril. O evento, organizado polo 
club Samos Fútbol Sala en cola-
boración co propio concello e a 
Deputación de Lugo, congregou 
durante catro xornadas a afec-
cionados, xogadores e equipos 
de distintos puntos da provincia 
e da contorna.
O campionato, xa consolidado 
como unha cita imprescindible 
no calendario deportivo local, 
destacou tanto pola calidade 
dos encontros como pola exce-
lente organización. A gran final 
enfrontou ao equipo anfitrión, 
Samos FS, co conxunto de Bo-
tafogo, nun duelo vibrante que 
rematou coa vitoria dos locais. O 
terceiro posto foi para Taberna 

D'Orixen, mentres que o cuarto 
lugar ocupouno Nutrimentos Fe-
rreiro. O torneo contou tamén 
co apoio de numerosos nego-
cios e entidades da zona, que 
colaboraron para facer posible 
unha nova edición marcada pola 

paixón polo deporte, o espírito 
de superación e a participación 
da veciñanza. A cita non só pro-
move o fútbol sala, senón que 
reforza a cohesión social e dina-
miza a vida cultural e deportiva 
do municipio.

O Samos FS proclamouse campión 
do XXXII Torneo de Fútbol Sala

Mateo Fernández, deportista 
de taekwondo de Portomarín, 
que adestra na Escola Tae-
kwondo Sarria da man do reco-
ñecido Álex Losada, máis coñe-
cido como Álex Camba, acadou 
o título de Campión de Europa 
no Campionato de Europa ce-
lebrado en Tallin, Estonia.
Xunto con Aitor, do Club Neka 
de Monforte, e con Hugo Arno-
so, que participaron na catego-
ría por equipos en trío júnior, 
Mateo alzouse coa súa pri-
meira medalla europea, sendo 
esta de ouro. Na primeira rol-
da venceron con contundencia 
a Gran Bretaña e na final rea-
lizaron unha actuación "aínda 
mellor" contra Turquía, para 
así subir ao máis alto do podio, 
tal como explicou o seu ades-
trador Álex Losada, que tamén 
competiu no Europeo.
“Un feito formidable e ex-
traordinario e un grandísimo 
orgullo para Portomarín, para 
a escola e para Sarria contar 
con este novo título. Con Hugo 
e Aitor formaron un equipazo 
que se viu reflectido no resul-
tado”, afirmou Álex.
Pola súa parte, xunto cos seus 

compañeiros Marco García e 
Carlos Rey, do Club Neka de 
Monforte, Álex competiu na 
categoría sénior por equipos, 
acadando de novo un ouro. 
Álex e Carlos eran os vixentes 
campións de Europa, e gaña-
dores desta categoría nos dous 
últimos europeos de 2021 e 
2023, polo que, con este tí-
tulo, coróanse como tricam-
pións de Europa e manteñen a 
hexemonía na devandita cate-
goría. Venceron a Portugal na 
primeira rolda, despois a Bul-
garia, nas semifinais a Francia 
e na final a Alemaña. Desde a 
primeira ata a última rolda, o 
equipo non deu opción a nin-
gún dos seus rivais, amosando 
unha gran superioridade en to-
das as fases e acadando, unha 
vez máis, ser campións de Eu-
ropa indiscutibles.
“É un suceso extraordinario e 
excepcional acadar unha me-
dalla europea, e moito máis 
complicado que ambas sexan 
de ouro. É un orgullo para nós 
levar o nome de Sarria por 
todo o mundo e con resulta-
dos coma estes”, afirmou Álex 
Losada.

Mateo Fernández 
e Álex Losada, 
campións de Europa

O Club Xirandela parti cipou no 
Torneo de Ximnasia Rítmica Lucus 
Augusti , onde competi u cos seus 
equipos de nivel B e parte dos 
seus conxuntos de nivel escolar.
En nivel B, o conxunto infanti l pro-
clamouse campión, conseguindo 
a medalla de ouro, mentres que 
o conxunto iniciación acadou un 
meritorio bronce. O conxunto pre-
benxamín, pola súa banda, non 
conseguiu medalla nesta ocasión.
Polo que respecta ao nivel escolar, 
tres equipos lograron subir ao máis 
alto do podio: conxunto iniciación, 
conxunto prebenxamín e conxunto 
cadete, todos eles medalla de ouro. 
Os equipos infanti l e benxamín rea-
lizaron tamén unha boa actuación, 
aínda que non conseguiron medalla.
Desde o club destacaron o esforzo 
e a evolución de todas as súas xim-
nastas, resumindo a súa experiencia 
cunha mensaxe clara: "Regresamos 
de novo orgullosísimas do traballo 
de todas as nosas ximnastas". 

XVI TORNEO XIMNASIA RÍTMI-
CA. Tamén parti ciparon no XVI 
Torneo de Ximnasia Rítmica de 
Becerreá, no que todos os grupos 
conseguiron medalla. No nivel B, 
as ximnastas demostraron o seu 
gran nivel competi ti vo ao acadar 
o ouro nas categorías de Conxun-
to Iniciación P e Conxunto Infanti l. 
Ademais, o Conxunto Iniciación 

M logrou unha merecida medalla 
de prata, mentres que o Conxun-
to Iniciación G e o Conxunto Pre-
benxamín fi xéronse co bronce, 
completando así un podio en cada 
unha das súas parti cipacións.
No nivel escolar, o Conxunto Pre-
benxamín, o Conxunto Benxamín, 

o Conxunto Alevín P e o Conxunto 
Cadete acadaron o primeiro posto 
nas súas respecti vas categorías. 
Pola súa banda, o Conxunto Alevín 
M e o Conxunto Infanti l alzáronse 
coa segunda posición, e o Conxun-
to Iniciación completou a xornada 
cun terceiro posto.

O Club Xirandela segue sumando 
vitorias co traballo das ximnastas



 22 maio 2025

Jessica Fernández
A Sociedade Deportiva Sarriana 
sobresae polos resultados do seu 
primeiro equipo, a Sarriana A, que 
xoga en 3ª RFEF e logrou matemati-
camente clasificarse para a elimina-
toria de ascenso a 2ª RFEF, pero este 
ano tamén destaca o sénior B, que 
vén de ascender a Segunda Galicia 
despois de empatar contra o CD Cor-
go na volta, pero gañaran 3-1 na ida, 

o que lles asegurou a vitoria. 
O seu adestrador, Raúl Fernández, 
sostén que "o que se conseguiu é 
algo moi importante para Sarria; 
para a canteira da Sarriana e para 
toda a xente que está arredor do 
club. Durante o partido, as banca-
das estaban cheas de nenos, cheas 
de pais; foi todo o mundo apoiar ao 
equipo, mesmo xente que non ten 
vinculación co club pero que é de Sa-
rria, e iso é moi importante para os 
rapaces que están neste club. É im-
portante que haxa unha saída para 
os rapaces da canteira, porque o pri-
meiro equipo está lonxe —hai que 
ser realistas— e isto é esencial para 
ter unha boa canteira, que os nenos e 
nenas que queiran xogar na Sarriana 
poidan facelo. Hai que seguir dando 

pasiños e mellorar a base", explicou. 
Ademais, valorou positivamente a 
evolución do equipo esta tempada:  
“O obxectivo deste ano era ascender 
de maneira directa, pero non puido 
ser, xa que son rapaces novos que 
aínda teñen cousas que mellorar 
e esta categoría tivo moito nivel; é 
unha categoría sufrida na que hai 
que ser moi contundentes. Porén, 
están a un moi bo nivel e case non 

encaixamos goles. As sensacións son 
inmellorables, tiveron unha moi boa 
actitude durante a tempada e com-
petiron ben, polo que me gustaría 
seguir con eles”, sostivo.
Pola súa parte, o equipo xuvenil, 
dirixido por Héctor Sánchez, vén de 
facer unha moi boa tempada, xa que 
conseguiron clasificarse á fase de 
promoción de ascenso, pero diver-
sas baixas de xogadores importantes 
como Óscar fixeron que o equipo 
non puidera acadar o obxectivo do 
ascenso. O adestrador explica que 
están “baixos de ánimo con este fi-
nal, aínda que foi unha liga complica-
da na que os xogadores demostraron 
o seu talento contra rivais grandes; 
pero quizais nos faltou sorte”. 
Así, dixo que “este ano, custounos 

moito comezar ao principio porque 
nos tocou xogar nunha liga nova, a 
interprovincial, na que hai bastante 
nivel; pero conseguimos, con esfor-
zo, meternos na fase de ascenso e 
pelexamos ata o final. O peor desta 
última etapa foron as baixas de xo-
gadores importantes, que condena-
ron ao equipo”, explica o adestrador. 
Con todo, explica que “haberá que ir 
vendo o que pasa e depende de moi-
tos factores o que eu siga con eles, 
xa que é un equipo moi novo de 17 
xogadores e moitos son novos, esta 
tempada foi difícil e haberá que ana-
lizar todos os aspectos”. 
Con respecto ao equipo cadete, que 
está formado por 22 xogadores en-
tre os que destacan outros catro de 
categoría infantil, veñen de ascen-
der despois de xogar a promoción 
de ascenso ao clasificarse como 
segundos, algo que Roberto Díaz, 
adestrador do equipo cadete da SD 
Sarriana, valora moi positivamente: 
“Estou moi contento cos rapaces. 
Hai un grupo moi bonito no que pri-
ma o compañeirismo, ao que lle dou 
moita importancia. É importante 
xogar ao fútbol, pero son máis im-
portantes os valores que se adqui-
ren durante a práctica do deporte. 
Traballamos tres días á semana e 
notouse moitísimo o cambio desde 

o principio de tempada ata agora, 
ademais de que é unha idade na que 
se lles nota moito o cambio”, explica 
Díaz. Por iso, espera seguir da man 
deste grupo o ano que vén, “a pesar 
de ser unha idade difícil na que ás 
veces me mostran que non me so-
portan, porque creo que ao final me 
fan caso, me poñen atención, nos ri-
mos... Creo que hai un ambiente po-
sitivo que se pode manter de cara ao 
futuro, aínda que depende de moi-
tos factores, porque eu tamén formo 
parte do corpo técnico do primeiro 
equipo e adestro a outros equipos 
da comarca”, explica.
No caso do equipo infantil, os ra-
paces de 12 e 13 anos lograron o 
obxectivo de permanecer na liga de 
primeira división despois de ter unha 
boa evolución durante toda a tem-
pada. O seu adestrador, Tomás Susa-
vila, defende que “empezamos este 
ano con moitos rapaces de primeiro 
ano, polo que notei que lles custaba 
moito a adaptación, pero a partir de 
decembro, a verdade é que nestes 
meses notei un crecemento impre-

sionante. Os rapaces están facendo 
una carreira espectacular e teñen un 
nivel de disciplina que me sorpren-
de, ademais de haber tamén unha 
moi boa evolución a nivel técnica e 

de compañeirismo entre todos os 
xogadores. Ao final, a miña finalida-
de sempre é armar un bo grupo cun-
ha boa dinámica, porque os grupos 
bos fan cousas lindas e interesantes”, 
destaca o técnico.
Por iso, púxose como obxectivo a 
permanencia: “Que os rapaces te-
ñan obxectivos é bo porque os moti-
va, pero para min o máis importante 
é dar opcións de vida. É dicir, forma-
mos rapaces para que, a nivel indi-
vidual, se queren xogar ao fútbol o 
día de mañá, poidan facelo; pero se 
queren seguir outro camiño da vida, 
os valores do deporte lles axuden na 
vida mesma. Trato de inculcar valo-
res e tamén intento que desfruten, 
porque é un deporte que a todo o 
mundo lle gusta xogar e é moi que-
rido no mundo”. 

Os valores da SD Sarriana, 
presentes en cada categoría
A Sociedade Deportiva Sarriana sobresae polos resultados obtidos durante 
esta tempada en cada unha das categorías do seu fútbol base e profesional

“Que os rapaces 
teñan obxectivos é 

bo porque os motiva, 
pero para min o 

máis importante é 
dar opcións de vida. 

É dicir, formamos 
rapaces a nivel 

individual”



 23maio 2025

Por iso, púxose como obxectivo 
a permanencia: “Que os rapaces 
teñan obxectivos é bo porque os 
motiva, pero para min o máis im-
portante é dar opcións de vida. É 
dicir, formamos rapaces para que, 
a nivel individual, se queren xogar 
ao fútbol o día de mañá, poidan fa-
celo; pero se queren seguir outro 
camiño da vida, os valores do de-
porte lles axuden na vida mesma. 
Trato de inculcar valores e tamén 
intento que desfruten, porque é 
un deporte que a todo o mundo 
lle gusta xogar e é moi querido no 
mundo”. 
Con respecto ao futuro, di que 
“tras conseguir a salvación e co 
obxectivo cumprido, iremos pen-
sando nos do ano que vén, conxun-
tamente, porque eu espero seguir 
con eles porque me gusta moito o 
que temos construído nestes dous 
anos que levo con eles. Ademais, 
para min é moi bonito ver como 
medran e cambian, así como ver 
como se axudan uns a outros, os 

que levan un ano axudan a me-
llorar aos que acaban de entrar 
e é unha categoría que para min 
é bonita porque non só estou eu 
guiando ao equipo, tamén o fan os 
grandes cos máis pequenos e isto 
tamén lles ensina valores de axuda 
aos grandes e de exemplo aos que 
son axudados”, conclúe.
Nacho, adestrador do equipo 
Alevín A da Sarriana, fai un ba-
lance moi positivo da tempada. 
O equipo, formado por 14 nenos, 
comezou o curso con moitas ga-
nas e está rematando coa mesma 
ilusión, incluso cunha evolución 
notable tanto no xogo como na 
actitude. Actualmente compiten 
na Alevín F8 Primeira Futgal, unha 
categoría esixente onde están 
amosando un gran nivel ata me-
diados de maio. 
O técnico destaca o “compromiso 
e a ilusión dos rapaces, que non 
só están desfrutando do fútbol, 
senón que tamén reflicten os va-
lores que promove tanto o club 

como o propio deporte: compa-
ñeirismo, respecto, esforzo e de-
portividade”.
Todos os xogadores tiveron a 
oportunidade de participar acti-
vamente nos partidos, xogando os 
mesmos minutos e en diferentes 
posicións no campo, o que favo-
rece a súa formación integral. De 
cara ao futuro, a maioría dos xoga-
dores pasarán á categoría Infantil, 
e a intención do club é que conti-
núen medrando tanto a nivel de-
portivo como persoal, aínda que 
non se sabe se o técnico seguirá á 
fronte do equipo.
O adestrador do equipo Benxa-
mín A da Sarriana, que asumiu o 
reto de dirixir o conxunto benxa-

mín xunto a Froilán, comenta que 
o equipo conta con 11 xogado-
res, e en varias ocasións tiveron 
que recorrer ao Benxamín B para 
completar convocatorias en parti-
dos e torneos. “O nivel é bo, pero 
pódese mellorar moito”, asegurou 
o técnico, deixando claro que hai 
marxe de crecemento.
Un dos aspectos que máis lle pre-
ocupa é a formación adecuada 
nestas idades, subliñando a impor-
tancia de contar con adestradores 
titulados. “Necesitamos máis ades-
tradores titulados para traballar 
nestas idades, que non é só xogar 
ben, senón xestionar a súa coordi-
nación e a psicomotricidade”, afir-
mou.
O seu enfoque vai máis alá do re-
sultado inmediato, centrado en 
sentar bases sólidas que sirvan 
non só para o fútbol, senón para 

calquera disciplina deportiva. Coa 
vista posta no futuro, manifestou 
o seu desexo de implicarse aínda 
máis co grupo: “Quero estar máis 
tempo con eles xa que estamos a 
xogar torneos nunha segunda fase 
de liga e participaremos na Copa 
Deputación”.
Ademais, recalcou que todos os 
nenos desfrutan do mesmo tempo 
de xogo e rotan en todas as posi-
cións, buscando unha formación 
global. Por último, adiantou unha 
idea que espera poder presentar 
proximamente ao club: a creación 
dun equipo feminino de fútbol 8 
composto por nenas de entre 9 e 
11 anos, un proxecto que, segundo 
as súas palabras, “xa o comentarei 

no seu momento no club”.
Finalmente, o equipo prebenxa-
mín A ou tamén considerado o 
equipo revelación agrupa a 11 que 

contan para o seu desenvolvemen-
to deportivo e persoal con Valentín 
Mosqueira, o adestrador, que pon 
en valor o equipo. “É un grupo moi 
bo, no que todos están implica-
dos co deporte, así como o están 
as súas familias, algo que é moi 
importante. Veñen aos adestra-
mentos e aos partidos para apoiar 
aos seus fillos e involúcranse co 
equipo. Pola súa parte, os nenos 
forxaron amizades e mostran o seu 
interese por aprender. É impresio-
nante como  procesan a informa-
ción”. Por iso, están competindo 
para participar no campionato 
galego, “o que sería unha gran re-
compensa enorme para os nenos”.
Con respecto ao futuro, di que lle 
gustaría seguir co equipo “porque 
son moi bos, estou moi contento 
e quero seguir axudándolles a que 
melloren, que xoguen todos mais/
menos os mesmos minutos e en 
todas as posicións para que todos 
teñan distintas experiencias, que 
poidan probar e xogar, así como 
aprender e decidir onde se senten 
máis cómodos”, subliña.

“O equipo Revelación 
é un equipo moi 
bo, no que todos 

están implicados co 
deporte, así como o 

están as súas familias, 
algo que é moi 

importante”
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No Concello de Parade-
la, entre as ladeiras 
cubertas de viñedos e 
ás beiras calmas do río 
Miño, atópanse os res-

tos do antigo mosteiro de San Fa-
cundo de Ribas de Miño, unha das 
xoias patrimoniais máis singulares 
do municipio paradelense. A súa 
localización, no val que forma o río 
ao seu paso polo municipio, non é 
casual: alí, onde o Miño baixa sere-
no, erguéronse no século XII unhas 
instalacións relixiosas que serviron 
de refuxio e acubillo a peregrinos 
en ruta cara a Santiago de Compos-
tela.
A historia deste mosteiro remónta-
se ao ano 1120, momento no que 
os monxes beneditinos decidiron 
establecerse neste lugar estratéxi-
co para ofrecer axuda espiritual e 
material aos camiñantes do Cami-
ño Francés. A súa fundación está 
directamente relacionada cun epi-
sodio histórico singular: a destru-
ción da ponte romana de Portoma-
rín por orde de Dona Urraca, raíña 
de León e Castela, no ano 1116. A 
súa decisión tiña como obxectivo 
prexudicar economicamente ao 
arcebispo Xelmírez, privado así das 
rendas derivadas do tránsito dos 
peregrinos. Como resposta a esta 
situación, e para garantir unha al-
ternativa de paso, creouse o mos-
teiro de San Facundo nun punto 
do río onde a corrente era máis 
amable, facilitando o cruzamento 
en barcas.
O mosteiro naceu, pois, co espíri-
to hospitalario que caracterizou a 
moitos dos enclaves relixiosos ao 
longo das rutas xacobeas. Durante 
séculos, San Facundo foi un lugar 
de acollemento, oración e descan-

so para viaxeiros de todas as pro-
cedencias, converténdose tamén 
nun elemento cohesionador do 
territorio.

A ARQUITECTURA. A igrexa do 
mosteiro presenta características 
arquitectónicas que a sitúan na 
transición entre o estilo románico 
tardío e o gótico primitivo. O ele-
mento máis destacado deste tem-
plo é a súa bóveda de canón con 
seis robustos arcos de pedra que 
converxen nunha clave situada a 
só 5,30 metros de altura. Segundo 
o investigador Ricardo López, esta 
estrutura podería representar a pri-
meira manifestación do estilo góti-
co en toda a Península Ibérica, un 
feito que outorga un valor singular 
ao edificio tanto dende o punto de 
vista histórico como arquitectónico.
A planta da igrexa é de nave única, 
cun ábsida semicircular ao fondo, 
en liña coas tendencias construti-
vas da época. Durante as obras de 
restauración, levadas a cabo no ano 
1997, foron recuperadas valiosas 
pinturas murais de estilo hispano-
flamenco datadas no ano 1474. 
Estas representacións iconográfi-
cas inclúen figuras de San Cristovo, 
San Sebastián e escenas da Virxe co 
Neno, o que engade un importante 
compoñente artístico ao conxunto.
A importancia patrimonial de San 
Facundo foi recoñecida oficialmen-
te no ano 1982, cando o conxunto 
foi declarado Monumento de Inte-
rese Nacional. Máis recentemente, 
no ano 1997, acometeuse un ambi-
cioso proxecto de restauración que 
tiña como obxectivo conservar e 
poñer en valor tanto a igrexa como 
a casa reitoral.
Este proxecto, dirixido polos arqui-

tectos Alberte González Rodríguez 
e Jorge Salvador Fernández, foi 
distinguido co Primeiro Premio do 
Colexio Oficial de Arquitectos de 
Galicia no ano 1998, ao considerar-
se a mellor intervención de restau-
ración realizada en toda a comuni-
dade autónoma. O xurado destacou 
a fidelidade á estrutura orixinal e a 
integración co entorno natural, de-
mostrando un respecto escrupulo-
so polo valor histórico do edificio e 
a súa contorna.

A CONTORNA. Se ben a arquitectura 
de San Facundo é notable, o seu en-
torno natural contribúe de maneira 
decisiva a reforzar a súa importancia. 
O mosteiro está situado nas ladei-
ras do monte da Trapa, un espazo 
cuberto de viñedos que conforman 
un dos paisaxes máis espectacula-
res da Ribeira Sacra. Estes bancais, 
ou "balcóns" como se lles chama na 
zona, descenden ata o mesmo leito 

do Miño, conformando un mosaico 
agrícola que fala da longa tradición 
vitivinícola da comarca.
Moi preto do templo, atópase ta-
mén a ermida de Penaredonda, un 
pequeno santuario que completa 
o conxunto relixioso da zona. Ade-
mais, no propio río localízase un 
embarcadoiro para o catamarán tu-
rístico, o que permite aos visitantes 
achegarse á historia e á beleza do 
lugar dende unha perspectiva fluvial 
única.
O mosteiro de San Facundo de 
Ribas de Miño non é só unha tes-
temuña do pasado, senón tamén 
un activo cultural e turístico con 
grande potencial para o desenvol-
vemento local. A súa situación no 
trazado do Camiño de Santiago, 
combinada co atractivo paisaxísti-
co e histórico do lugar, convérteo 
nun punto de interese para visitan-
tes e investigadores.
O Concello de Paradela aposta 

cada vez máis por poñer en valor 
este tipo de patrimonio, combi-
nando a conservación co fomento 
do turismo sostible. Eventos cultu-
rais, visitas guiadas e proxectos de 
dinamización do territorio son al-
gunhas das liñas de actuación que 
se están promovendo para garantir 
que este legado non quede no es-
quecemento.
San Facundo de Ribas de Miño re-
presenta un exemplo sobranceiro 
da riqueza histórica, arquitectónica 
e espiritual do concello de Parade-
la. A súa fundación ligada ao Cami-
ño de Santiago, o seu valor como 
exemplo primixenio do gótico na 
Península e a súa integración nun 
entorno natural privilexiado fan 
del un lugar único e cheo de signifi-
cados. A súa recuperación e posta 
en valor demostran que o respecto 
polo pasado é compatible cunha 
visión contemporánea e sostible 
do desenvolvemento rural.

Mosteiro de San Facundo de Ribas do Miño
Esta é unha das xoias patrimoniais máis singulares do municipio paradelense, que se remonta ao ano 1120

DESCUBRINDO O PATRIMONIO




